
Колко дълъг може да  
е човешкият живот?

Преди няколко дни 
Националното статистическо 
бюро на КНР оповести най-
новите данни за състоянието 
на икономиката. Цифрите 
са поразителни. Докато в 
останалите големи държави в 
света прогнозите за началото 
на 2021 г. се въртят около 
цифрата 10, брутният вътрешен 
продукт (БВП) на Китай през 
първото тримесечие е нараснал 
с 18,3% в сравнение със същия 
период на 2020 г., постигайки 
почти астрономичната сума от 
25 милиарда юана. Един много 
добър старт за текущата година, 
която още е под знака на 
пандемичния COVID-19. 

Този възход е съпроводен 
с нарастването и на ред други 
важни индекси. Добавената 
стойност на индустрията 
например се е увеличила 
с 24,5% на годишна база, а 
общите продажби на дребно на 
потребителски стоки – с 33,9%. 

Резултатите са толкова 
красноречиви, че на фона 
на стопанската криза 
изпитвана от САЩ и големите 
западноевропейски държави, 
редица икономически 
анализатори започнаха да 
задават резонния въпрос – не 
е ли дошло времето юанът да 
замени долара като световна 
резервна валута?

Този въпрос има своите 
сериозни основания. Вече 
повече от четири десетилетия 
Китай бележи невероятен 
стопански възход. Възход 
естествено свързан със 
стабилността на цялата огромна 
азиатска държава. Още един 
показател в подкрепа на това 
твърдение: потреблението също 
бележи значителен ръст. През 
март т. г. общите продажби на 
дребно се увеличават с 34,2%. 
А това категорично маркира 
възходящата линия на социо-
икономическата стабилност.

Изводът е само един – само 
в една стабилна държава е 
възможна стабилна икономика.

Петър ГЕРАСИМОВ

Стабилна държава, 
стабилна икономика
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Професионалното 
образование има 
обещаващо бъдеще и 
голям потенциал 
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В Китай на 14 април се празнува „Денят на Хан-
фу“ – китайски фестивал, който представя тра-
диционната китайска обекла. Красивите дрехи с 

ярки цветове и широки ръкави са познати от над 
2000 години и в момента много популярни сред 
младите хора. 

2Справянето с 
климатичните промени  
е обща задача
Справянето с климатичните 
промени не трябва да 
бъде разменна монета в 
геополитиката, заяви китайският 
председател Си Дзинпин по 
време на видеосреща с лидерите 
на Франция и Германия.

Започна онлайн 
изданието на 129-ия 
Кантонски панаир 
На 15 април започна 
третото онлайн провеждане 
на най-големия и с най-
дълга история панаир в 
Китай. Тазгодишният панаир 
създаде рекорд по брой на 
изложените продукти.
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Епичната музикална 
драма 

Китай празнува „Денят на Ханфу“
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Справянето с климатичните 
промени е обща задача

а 13 април Ки-
тай публику-
ва данните за 
вноса и износа 
си през първо-
то тримесечие, 

които показват, че общи-
ят обем на външната тър-
говия на страната през 
периода се е увеличил с 
29,2% спрямо същия пе-
риод на миналата година. 
Износът е отбелязал 38,7% 
растеж, а вносът 19,3%. То-
ва показва, че външната 
търговия през първото три-
месечие показва тенденция 
за възстановяване и растеж 
и поставя „добро начало“ 
за годината.

В момента китайската 
външна търговия се разви-
ва стабилно, а качеството 
й се повишава.

От гледна точка на из-
носа, с увеличаването на 
мащаба на ваксиниране-
то срещу новия коронави-
рус, глобалното икономи-
ческо възстановяване по-
казва благоприятна тен-
денция. Напоследък Све-
товната търговска органи-
зация повиши прогнозата 

правянето с 
климатичните 
промени е об-
ща задача за 
цялото чове-
чество. То не 

трябва да бъде разменна 
монета в геополитиката, 
цел за атаки срещу дру-
ги държави и оправдание 
за търговски бариери, за-
яви китайският председа-
тел Си Дзинпин по време 
на видеосреща с лидерите 
на Франция и Германия.

През последните някол-
ко години ирационалните 
практики като едностран-
чивост и политизиране на 
пандемията от новия коро-
навирус доведоха да твър-
де много хаос и нещастия 
за човечеството. Ако меж-
дународната общност, осо-
бено западните държави, 
не извлекат поуки по от-
ношение на климатичните 
промени, което е свързано 
с устойчивото развитие на 
човечеството, може да ста-
нем свидетели на катастро-
фални последици.

На среща на лидерите 
на Китай, Франция и Гер-
мания бе постигнато еди-
нодушие, че трите страни 
ще подкрепят мултилате-
рализма, ще прилагат из-
цяло Парижкото споразу-
мение за климата и заед-
но ще изградят справедлив 

Н
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Външната търговия се развива 
с положителен знак

„Първа спирка: 
Гуейджоу“ – млади 
експерти от света на 
обиколка в КНР

а 16 април бе-
ше даден старт 
на мероприя-
тието „Първа 
спирка: Гуей-
джоу“, която е 

част от програмата за об-
мен с младите чуждестран-
ни таланти и експерти. 

Делегацията се състои 
от представители на Бра-
зилия, Камерун, Китай, 
Германия, Индия, Юж-
на Корея, Великобрита-
ния и САЩ. 

Те ще посетят Гуейян, 

южната част на провин-
цията, град Дзуъни и дру-
ги места.

Младите специалисти 
ще се срещнат и ще разго-
варят с местни представи-
тели от различни кръгове 
и ще обсъдят развитието 
и шансовете на Китай в 
защитата на природното 
наследство, предаването 
на нематериалното кул-
турно наследство, еколо-
гията, ревитализацията на 
селата, както и цифрова-
та икономика.

Н

и разумен глобален меха-
низъм в това отношение.

През септември мина-
лата година Китай обяви 
графика си за постигане на 
пик на въглеродните еми-
сии и въглероден неутрали-
тет, а на настоящата среща 
Си Дзинпин заяви, че това 
ще бъде трудна задача, под-
чертавайки обаче, че стра-
ната ще включи тези две 
цели в цялостната си стра-
тегия за опазване на окол-
ната среда и ще насърчи 
зеленото и нисковъглерод-
но икономическо развитие.

Напоследък специал-
ният пратеник на прези-
дента на САЩ по кли-
мата Джон Кери посеща-
ва редица страни, за да 

спечели подкрепа за сре-
щата на върха по клима-
тичните въпроси, която ще 
се проведе в САЩ следва-
щата седмица.

Единствено чрез сътруд-
ничеството могат да бъдат 
постигнати целите за спра-
вяне с изменението на кли-
мата. Лидерите на Китай, 
Франция и Германия по-
казаха своята решимост и 
действията пред света. Ка-
то инициатор на глобална-
та среща на върха по кли-
матичните промени САЩ 
трябва да докажат на свой 
ред, че са искрени в пости-
гането на по-добро и устой-
чиво бъдеще за света, а не 
да се стремят към лидер-
ската позиция в тази сфера.

си за растежа на глобална-
та търговия до 8% от пре-
дишните 7,2%. Усъвър-
шенстването на външно-
то търсене стимулира ин-
тензивния растеж на ки-
тайския износ.

От гледна точка на вно-
са промишленото произ-
водство, инвестициите и 
потреблението на Китай 
продължават да се възста-
новяват, всичко това съ-
действа и за подобряване-
то на вноса. Официални-
те данни показват, че ин-
дексът на мениджърите за 
покупки в производството 

за пореден 13-и месец е 
по-висок от прага на до-
верието на предприема-
чите. Възстановяването 
на производството стиму-
лира растежа на вноса на 
продукти като интегрални 
схеми и енергийни ресур-
си. Освен това под влияние 
на смекчаването на парич-
ната политика на големите 
икономики като САЩ, це-
ните на глобалните стоки, 
сред които желязна руда, 
медна руда и соя, продъл-
жават да се повишават, 
което също съдейства за 
растежа на вноса.

а 13 април япо- 
нското прави-
телство обяви 
решението си 
за изпускане на 
радиоактивните 

води от АЕЦ Фукушима 
в морето. Същия ден го-
ворителят на китайското 
Външно министерство по-
сочи, че Китай, като бли-
зък съсед и заинтересова-
на страна, изразява сери-
озна загриженост.

Говорителят каза, че яд-
реният инцидент във Фу-
кушима е един от най-се-
риозните в света, който 
причини изтичането на 
голямо количество ради-
оактивен материал и ока-
за сериозно влияние вър-
ху морската околна сре-
да, хранителната безопас-
ност и здравето на чове-
чеството.

Той добави, че едно- 
странното решение на Япо-
ния, въпреки съмненията 
и протестите в страната и 

чужбина, без провеждане-
то на консултации със съ-
седните страни и междуна-
родната общност, е безот-
говорно. Действието ще на-
вреди на публичното здра-
ве и сигурността, както и 
на жизненоважните инте-
реси на народите от съсед-
ните страни.

Говорителят подчер-
та, че морето е общо бо-
гатство на човечеството и 
този въпрос не е само на 
Япония. Пекин силно на-
стоява Токио да осъзнае 
своята отговорност, да из-
пълни международните си 
задължения с научни сред-
ства и да отговори на се-
риозната загриженост на 
международната общност, 
съседните страни и своя 
народ. 

Китай, заедно с меж-
дународната общност, ще 
следи отблизо развитието 
на ситуацията и ще си за-
пази правото за по-ната-
тъшна реакция.

Н

Пекин:  Относно 
решението да се 
изпуска замърсена 
вода от Фукушима
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新华社北京4月16日电 
4月16日下午，国家主席习
近平在北京同法国总统
马克龙、德国总理默克尔
举行中法德领导人视频峰
会。三国领导人就合作应
对气候变化、中欧关系、
抗疫合作以及重大国际和
地区问题深入交换意见。

习近平强调，我一直主
张构建人类命运共同体，
愿就应对气候变化同法德
加强合作。我宣布中国将
力争于2030年前实现二氧
化碳排放达到峰值、2060
年前实现碳中和，这意味
着中国作为世界上最大的
发展中国家，将完成全球
最高碳排放强度降幅，用
全球历史上最短的时间
实现从碳达峰到碳中和。
这无疑将是一场硬仗。中
方言必行，行必果，我们
将碳达峰、碳中和纳入生
态文明建设整体布局，全
面推行绿色低碳循环经
济发展。中国已决定接受
《〈蒙特利尔议定书〉基
加利修正案》，加强氢氟
碳化物等非二氧化碳温
室气体管控。应对气候变
化是全人类的共同事业，
不应该成为地缘政治的筹
码、攻击他国的靶子、贸

习近平同法国德国领导人举行视频峰会

大凉山“慢火车”上的求学路
在成昆铁路上，如今依然开
通着平均时速不到40公里的
5633/5634次列车，从四川省凉
山彝族自治州的普雄开往攀枝
花南，全程376公里共行驶11小
时4分钟，沿途停靠26个站。票
价最高25.5元，最低2元，已经
30多年没有变过。
5633/5634次列车被人们亲切
地称为“慢火车”，陪伴着四川大
凉山地区几代人的成长，是百姓
外出的“公交列车”，也是孩子们
求学的“校车”。在这列特别的“
校车”上，学生们读书、聊天、玩
耍，“慢火车”承载着他们的梦
想，带着他们向着未来前行。

零下271℃、百瓦级！中国大型低温制冷技术
取得重大突破

易壁垒的借口。中方将坚
持公平、共同但有区别的
责任、各自能力原则，推
动落实《联合国气候变化
框架公约》及其《巴黎协
定》，积极开展气候变化
南南合作。希望发达经济
体在减排行动力度上作出
表率，并带头兑现气候资
金出资承诺，为发展中国
家应对气候变化提供充
足的技术、能力建设等方 
面支持。

习近平指出，当前，新
冠肺炎疫情仍在全球蔓

延，世界经济复苏任务十
分艰巨。中欧关系面临新
的发展机遇，也面临各种
挑战。要从战略高度牢牢
把握中欧关系发展大方向
和主基调。中方将扩大高
水平对外开放，为包括法、
德企业在内的外商投资企
业营造公平、公正、非歧视
的营商环境，希望欧方也
能以这样的积极态度对待
中国企业，同中方一道做
大做强中欧绿色、数字伙
伴关系，加强抗疫等领域
合作。中方反对“疫苗民族

主义”，反对人为制造免疫
鸿沟，愿同包括法、德在
内的国际社会一道，支持
和帮助发展中国家及时获
得疫苗。中方愿同国际奥
委会合作，向准备参加奥
运会的运动员提供疫苗。

马克龙表示，法方欢迎
中方宣布力争于2060年前
实现碳中和，这一重大承
诺体现了中方主动承担重
要责任。法方愿同中方一
道，推进法中、欧中经济
关系进一步发展，携手帮
助非洲实现绿色发展，并
就帮助发展中国家减缓债
作出共同努力。疫苗不应
成为大国竞争的工具，法
方愿同中方就疫苗公平分
配加强合作，就伊朗核等
地区问题加强协调。

默克尔表示，德法中三
国加强合作应对气候变化
非常重要。中国宣布国家
自主贡献目标既具雄心，
也富挑战，对全球应对气
候变化非常重要，欧方愿
同中方加强政策沟通与对
接。中国率先恢复经济增
长对世界是好消息。德方
重视中国实施“十四五”规
划给德中、欧中合作带来
的重要机遇，愿同中方深
化互惠互利的经贸合作，

就数字经济、网络安全等
问题加强沟通，对各国企
业一视同仁，避免贸易壁
垒。希望双方共同努力，推
动《欧中投资协定》尽快
批准生效。

三国领导人一致认为，
要坚持多边主义，全面落
实《巴黎协定》，共同构建
公平合理、合作共赢的全
球气候治理体系，推动领
导人气候峰会取得积极、
平衡、务实成果；加强气
候政策对话和绿色发展领
域合作，将应对气候变化
打造成中欧合作的重要支
柱；统筹办好昆明《生物
多样性公约》第十五次缔
约方大会、格拉斯哥《联
合国气候变化框架公约》
第二十六次缔约方大会、
马赛第七届世界自然保护
大会等重要多边议程，打
造全球环境治理新格局；
支持“新冠肺炎疫苗实施
计划”，促进人员健康安
全有序往来，维护产业链
顺畅稳定，推动国际经贸
合作早日恢复正常；支持
发展中国家能源供给向高
效、清洁、多元化方向发
展。

杨洁篪、王毅、何立峰
等参加会议。

4月16日下午，国家主席习近平在北京同法国总统马克龙、德国总理
默克尔举行中法德领导人视频峰会。

新华社北京4月17日电百
瓦级功率，制冷至零下18摄
氏度，家用冰箱可以做到。同
等功率，制冷至零下271摄氏
度，则需要国际先进技术。

近日，国家重大科研装备
研制项目“液氦到超流氦温区
大型低温制冷系统研制”通过
验收及成果鉴定，标志着中
国具备了研制液氦温度（零下
269摄氏度）千瓦级和超流氦
温度（零下271摄氏度）百瓦级
大型低温制冷装备的能力。

液氦到超流氦温区大型低
温制冷装备，是航空航天、氢
能源储运、氦资源开发等领
域以及一批大科学装置不可
或缺的核心基础。多年来，中
国大型低温制冷装备依赖进

口，部分专用制冷装备甚至买
也买不到。

项目总指挥、中科院理化所
研究员刘新建介绍，项目取得
了一系列核心技术突破，包括
大型低温制冷系统整机设计
体系构建及控制技术、系列化
气体轴承氦透平膨胀机技术、
大型超流氦负压换热器技
术、大型高效氦气喷油螺杆压
缩机技术、高稳定性离心式冷
压缩机技术、大型复杂低温制
冷系统集成与调试技术等。

项目首席科学家、中科院
理化所研究员李青介绍，到
零下269摄氏度之后，温度每
下降1摄氏度或功率每增加
一个数量级，难度都将指数
级地增加。液氦温度万瓦级

和超流氦温度千瓦级的大型
低温制冷装备，是世界级难
题，也将是科研团队下一步挑
战的目标。

世卫专家强调合作与
疫苗是战胜新冠疫情

唯一途径
新华社雅典4月16日电世界卫生组织欧洲

区域办事处主任克卢格16日在希腊首都雅典
表示，合作与疫苗是全球战胜新冠疫情的唯
一途径。

克卢格于15日抵达雅典，随后出席世卫组
织设立的雅典护理质量和患者安全中心揭幕
仪式。他于16日与希腊总理米佐塔基斯举行
了会晤。

据希腊媒体报道，克卢格在会晤中表示，
合作与疫苗是全球战胜新冠疫情的唯一途
径。他呼吁各国扩大疫苗接种的规模，希望民
众增强对疫苗接种的信心。他还说，当前全球
每年约有800万人因护理不善而死亡，欧洲民
众需要得到更好的护理。雅典护理质量和患
者安全中心将成为一个创新枢纽，所有欧洲
国家都可以从中受益。

米佐塔基斯也强调，接种疫苗安全有效，
接种的好处远远大于可能的风险。

根据世卫组织发表的公报，新设立的雅典
护理质量和患者安全中心将有助于在世卫组
织欧洲区域内实现最高水平的卫生福祉和健
康保护，密切世卫组织与东南欧国家和地中
海国家民众的联系。

据希腊政府发布的数据，截至16日，希腊已
接种超过240万剂新冠疫苗。
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актуално

а 15 април за-
почна да се 
провежда он-
лайн Кантон-
ският панаир. 
Това е трето-

то онлайн провеждане на 
най-големия и с най-дълга 
история панаир в Китай. 
Тазгодишният панаир съз-
даде рекорд по брой на из-
ложените продукти.

На панаира са създаде-
ни 50 изложбени зони от 16 
вида продукти – домашни 
електрически уреди, маши-
ни, строителни материали, 
продукти за бита, текстил-
ни изделия и други. 

Около 26 000 китайски 
и чуждестранни компании 
участват в него. 

Компаниите със сним-
ки, видео, 3D, VR и други 

ропускателната  
способност на 27 
китайски граж-
дански летища 
през 2020 г. е би- 
ла малко над 10  

милиона за всяко от тях 
спрямо 39 милиона през 2019 
г., показват данните от по-
следния статистически бю-
летин на Държавното упра-
вление за гражданска ави-
ация.

Тези мега летища са 
допринесли за повече от 70 
процента от обема на въз-
душния транспорт на стра-
ната през миналата година, 
като тези в Пекин, Шанхай 

реди дни бри-
танското спе-
циализирано ме-
дицинско спи-
сание The Lan- 
cet публикува  

коментар под заглавие 
„Мерките на Китай за 
овладяване на COVID-19 
са шанс за глобалното съ-
трудничество“. В статията 
се казва, че от отмяната на 
блокадата на град Ухан ус-
пешно биват контролирани 
новите местни и привнесе-
ни случаи на зараза, жизне-
ността на обществото и ико-
номиката отново се е въз-
становила.

„Според информация 
от Китайския център за 
контрол и превенция на 

Н

П

П

Започна онлайн изданието 
на 129-ия Кантонски панаир 

Китайската гражданска 
авиация се възстановява

The Lancet:  Шанс за 
глобалното сътрудничество

и Гуанджоу са обслужили 
18,2% от трафика.

От всички граждански 
летища 59 са обработили 
над 10 000 тона въздушни 
товари през 2020 г., поемай-
ки 98,6% от общия обем. 
Летищата в Пекин, Шан-
хай и Гуанджоу са поели за-
едно 44% от обема на въз-
душния товарен транспорт 
на страната, което е спад с 
2,5% в сравнение с 2019 г.

През 2020 г. граждански-
те летища в Китай са обра-
ботили около 857,2 мили-
она пътници и 16,08 мили-
она тона въздушен товарен 
превоз, което представлява 

спад съответно с 36,6% и 
6% на годишна база.

Благодарение на устой-
чивата си икономика и 
ефективния контрол на 
пандемията Китай е во-
дещ във възстановяване-
то на гражданската ави-
ация от въздействието на 
COVID-19, особено върху 
вътрешните маршрути. 

Китайският сектор на 
гражданската авиация ос-
тава втория по големина 
в света по отношение на 
пътническите пътувания 
през последните 15 годи-
ни според статистическия 
бюлетин.

заболяванията китайските 
методи за справяне с епиде-
мията са тестване на паци-
ентите и изолиране на всич-
ки близки контакти. За да 
гарантира, че всичко е на-
ред, Китай е тествал всеки 

човек с риск от инфекция 
и близки контакти“.

Списанието коментира, 
че в момента епидемията 
продължава и не е време за 
критики и конкуренция, а 
за взаимно сътрудничество.

Цените на жилищата 
тръгнаха нагоре 

азарът на жи-
лища в Китай 
през март е ка-
то цяло стаби-
лен, макар це-
ните в 70 голе-

ми града да показват лек 
ръст в сравнение с февруа-
ри, сочат данни на Нацио-
налното статистическо бю-
ро. Цените на новите жи-
лища в Пекин, Шанхай, 
Шънджън и Гуанджоу са 
се повишили с 0,4% през 
март в сравнение с увели-
чение от 0,5%, през фев-
руари.

В други 31 второсте-
пенни града месечното на-
растване е било с 0,5% при 
новите жилища, докато 35 
града от трето ниво регис-
трират 0,3% месечен ръст 
за март.

Жилища втора употре-
ба в Пекин, Шанхай, Шън-
джън и Гуанджоу отбеляз-
ват увеличение на цени-
те с 1 процент през март, 
което представлява спад 
от 0,1 процентни пункта 
спрямо февруари. Във вто-
ростепенните градове ръ-
стът е с 0,4%, а в тези от 
трето ниво – с 0,3%.

На годишна база цените 
на жилищата регистрират 
по-бързо нарастване пора-
ди ниските базови цени. 
Така при новите жилища 
в градовете от първо ни-
во ръстът е 5,2% през март 
спрямо 4,8% през февруа-
ри, докато тези в градове-
те от второ ниво са се по-
вишили с 4,8%, в сравне-
ние с 4,5% увеличение през 
предходния месец.

П

форми показват свои про-
дукти. До момента са 
качени над 2,7 мили-
она продукти, което е с 
23 000 повече в сравне-
ние с миналия панаир  
онлайн. Говорителят на Кан- 

тонския панаир и замест- 
ник-директор на китайския 
Център за външна търго-
вия Сю Пин заяви, че са 
изпратили промоционални 
имейли на около 800 000 
чуждестранни компании.

а редовната си 
пресконферен-
ция говорителят  
на китайското 
Външно минис-
терство Джао 

Лидзиен заяви, че обвърз-
ването на оттеглянето на 
американските войски от 
САЩ с т. нар. „справяне 
с предизвикателствата, 
свързани с Китай“ е от-
ражение на дълбоко залег-
налото мислене от Студе-
ната война и това е в ущ-
ърб на взаимното доверие 
между Китай и САЩ. В 
същото време не е от пол-
за за двустранното сътруд-
ничество и координацията 
по регионалните и между-
народните въпроси.

На 14 април американ-
ският президент Джо Бай-
дън обяви, че САЩ са при-
ключили стратегически-
те задачи в Афганистан и 
ще започнат изтеглянето 
на 2500 войници от там. 
Същия ден Байдън проведе 

телефонен разговор с афга-
нистанския президент Мо-
хамед Ашраф Гани, който 
каза, че ще уважи реше-
нието на Вашингтон. 

От американска страна 
добавиха, че едната при-
чина за решението е да 
се съберат сили и ресурси 
за справяне със заплахи и 
предизвикателства, вклю-
чително китайската кон-
куренция.

Джао Лидзиен посочи, 
че САЩ е най-големият 
външен фактор по въпро-
са за Афганистан и тяхното 
решение и действия трябва 
да се базират на пълното 
уважение на суверенитета 
и териториалната цялост 
на близкоизточната стра-
на. САЩ трябва да поемат 
отговорност за опазването 
на резултатите от мирното 
възстановяване на Афга-
нистан и да се погрижат за 
интересите, свързани със 
сигурността на страните 
в региона.

Н

Пекин коментира 
решението на САЩ да 
изтеглят войските си 
от Афганистан
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Кишоре Махбубани, 
сътрудник към 
Националния 
университет на 
Сингапур:
"САЩ е възможно 
все още да са най-
голямата супер 
сила в света и 
това не бива да 
се подценява. Те 
обаче не бива да 
подценяват Китай."

Джао Лидзиен: 
Настояваме САЩ  
да се придържат 
към съвместните 
двустранни 
комюникета, да 
не си играят с 
огъня и веднага 
да прекратят 
всякакви официални 
контакти с Тайван

коментари

Страницата подготви  
Любомир МИхАйЛОВ

Конкуренти или партньори са ЕС и КНР?

САЩ да не си играят с огъня заради Тайван

Сингапурски учен и дипломат: Америка да 
не подценява Китай

Е

Т

Н

вропа е изправе-
на пред дилема: 
от една страна, 
САЩ изискват 
от нея да ока-
же натиск вър-

ху Китай, а от друга, има 
общи интереси с Китай 
в много области и двете 
страни са нетърпеливи да 
засилят сътрудничество-
то, посочва в статия Ил-
бер Марку, албански учен 
в сферата на международ-
ните отношения. 

През 2020 г. Китай над-
мина САЩ и стана най-го-
лемия търговски партньор 
на ЕС за първи път. С встъ-
пването в длъжност на 

президента Джо Байдън, 
въпреки че напрежение-
то между Китай и САЩ 
не намаля значително, за 
двете страни е възмож-
но да се отворят канали 
за сътрудничество в някои  
аспекти. 

Някои структурни сла-
бости на Европейския съюз 
обаче му пречат да форму-
лира последователна външ-
на политика спрямо Китай. 
Например по отношение на 
приоритетите във външна-
та политика скандинавски-
те и средиземноморските 
държави имат много раз-
лични позиции, отбелязва 
албанският учен. 

По-нататък в статията 
се казва: „Отворете карта-
та и ще откриете, че Евро-
па се намира в западната 
част на Евразия. 

Независимо дали от 
гледна точка на сигур-
ността или на стратегиче-
ското развитие, сътрудни-
чеството между Китай и 
ЕС е много по-добър избор 
от конфронтацията. 

Освен това основните 
интереси на Китай в Ев-
ропа се отразяват в ико-
номическата област, което 
едва ли ще има отрицател-
но въздействие върху про-
цеса на европейската ин-
теграция, нито ще навреди 

на сигурността на Стария 
континент. Ако Европа има 
желание, то е възможно да 
се установи нов печеливш 
модел, основан на общи-
те интереси. Днес възмож-
ностите за по-нататъшно 
стимулиране на сътрудни-
чеството между Китай и 
ЕС се увеличават непре-
къснато. 

Заради сложната мрежа 
на икономическата глоба-
лизация в днешния свят, 
интересите на различни-
те страни са все по-тясно 
свързани, което също пра-
ви все по-възможно пре-
махването на политически-
те различия помежду им.“

айванският въ-
прос засяга суве-
ренитета, терито-
риалната цялост 
и основните ин-
тереси на Китай, 

затова Пекин няма никак-
во пространство за компро-
мис и отстъпки, коментира 
говорителят на китайско-
то Външно министерство 
Джао Лидзиен. 

Той напомни, че преди 
дни говорителят на Дър-
жавния департамент на 
САЩ Нед Прайс заяви, че 
са публикувани нови „На-
соки за обмен между САЩ 
и Тайван“. 

Те позволяват на амери-
кански официални служи-
тели по-свободен обмен и 
насърчаване на ангажира-
ността на правителството 

на САЩ с Тайван, което 
отразява задълбочаването 
на неофициалните отноше-
ния между тях. 

Джао заяви, тези „на-
соки“ публично окуража-
ват контактите между аме-
риканските власти и Тай-
ван, което сериозно нару-
шава принципа за „Единен 
Китай“ и трите съвместни 
комюникета между Китай 
и САЩ. 

Това грубо нарушава 
сериозните политически 
обещания на Вашингтон 
към Пекин и изпраща по-
грешен сигнал към силите 
на тайванските сепарати-
сти. Китай твърдо се про-
тивопоставя на този под-
ход на Вашингтон и вече 
е изпратил протестна но-
та на САЩ. 

„Настояваме САЩ да 
разберат ситуацията, да се 
придържат към съвместни-
те двустранни комюникета, 
да не си играят с огъня и 
веднага да прекратят вся-
какви официални контакти 
с Тайван. В противен слу-
чай това ще разклати ос-
новите на китайско-амери-
канските връзки и мира и 
стабилността в Тайванския  
проток.“

Принципът за „единен 
Китай“ и ангажиментите 
на двете страни в трите им 
съвместни комюникета са 
политическата основа на 
китайско-американските 
отношения и линия, коя-
то не бива да се прекрач-
ва, предупреди говорите-
лят на китайското Външ-
но министерство. 

„Напоследък амери-
кански кораби многократ-
но „показват мускули“ в 
Тайванския проток, про-
вокират ситуацията и из-
пращат изключително по-
грешни сигнали към сепа-
ратистите в Тайван, с кое-
то застрашават мира и ста-
билността в района“, каза 
Джао Лидзиен. 

Той отправи към САЩ 
въпроса: „Китайски вое-
нен кораб бил ли е в Мек-
сиканския залив, за да де-
монстрира сила?“ 

Говорителят на Външно 
министерство Джао Лид-
зиен подчерта още вед-
нъж, че Китай няма наме-
рение да отправя заплахи 
към когото и да е, но и не 
се страхува от заплахите  
на други.

а 2 април Ки-
шоре Махбуба-
ни, сътрудник 
от института 
за азиатски из-
следвания към 

Националния университет 
на Сингапур, който е по-
литик и бивш дипломат, 
в интервю за швейцарска 
медия говори за развитие-
то на Китай и отношения-
та му със САЩ и Европа. 
През 2020 г. Махбубани из-
даде книгата „Спечели ли 
Китай? Китайското предиз-
викателство пред амери-
канското превъзходство“, 
която наскоро бе преведе-
на на френски език. 

В отговор на въпрос да-
ли не е много смела него-
вата прогноза в книгата, че 
Китай ще победи и ще бъде 
сложен край на американ-
ския хегемонизъм, Махбу-
бани казва, че в книгата си 

той не говори за обезател-
на победа на Китай. 

„Впрочем САЩ е въз-
можно все още да са 
най-голямата супер сила 
в света и това не бива да 
се подценява. Те обаче не 
бива да подценяват Китай. 
Всъщност това е грешката 
на САЩ, които водят ге-
ополитическа надпревара с 
толкова голяма страна като 
Китай, без да имат страте-
гическа насока.“ 

Според него опитите на 
администрацията на бив-
шия американски прези-
дент Доналд Тръмп да се 
противопостави на Ки-
тай не само не са отсла-
били страната, а тъкмо 
напротив, направили са я 
по-силна.

САЩ са уверени, че ще 
победят в надпреварата с 
Китай, защото смятат, че 
той е като бившия СССР 

и че американската демо-
кратична система е доста-
тъчно жизнеспособна да се 
справи с други политиче-
ски системи. Но Махбуба-
ни смята, че може би САЩ 
вече не са толкова силна 
демокрация. 

През изминалите 30 го-
дини доходите на по-бедна-
та част от американското 
население продължават да 
намаляват. Той подчерта-
ва, че ЕС трябва да поми-
сли коя е най-голямата за-
плаха за него. От икономи-
ческа гледна точка ЕС се 
нуждае от пазар за стоки-
те си, а Китай е страната 
с най-многобройната сред-
на класа. 

След 10 години ки-
тайският пазар на дребно 
ще бъде далеч пред амери-
канския. Затова ЕС тряб-
ва да погледне на нещата в 
дългосрочна перспектива.

По повод обвинения-
та към Китай на западни-
те държави, които се при-
целват в Хонконг и Синд-
зян, Махбубани посочи, че 
Хонконг и Синдзян са част 
от китайската територия и 
това са вътрешни дела на 
страната. 

Според него най-чувст-
вителният въпрос между 
Китай и САЩ е свързан с 
Тайван. Махбубани подчер-
та, че въпреки някои разно-
гласия, всички китайци са 
на едно и също мнение,  а 
то е, Тайван е част от Ки-
тай. „Западняците трябва да 
се запознаят със съвремен-
ната история на Китай,  за 
да разберат решимостта на 
страната да защитава прин-
ципа за единен Китай“, до-
бавя сингапурският учен и 
дипломат.

Сътрудничеството 
между Китай  
и ЕС е много  
по-добър  
избор от 
конфронтацията
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итайският пре-
зидент  Си Дзин- 
пин призова за 
засилване на 
усилията за ус-
коряване на раз-

витието на модерната сис-
тема за професионално об-
разование и за подготов-
ката на по-висококачест-
вени квалифицирани тех-
нически специалисти.  Си 
Дзинпин очерта тази зада-
ча в инструкция за подо-
бряване на професионал-
ното образование в КНР, 
предаде агенция Синхуа.

Професионалното об-
разование има обещава-
що бъдеще и голям потен-
циал, докато Китай пътува 
към социалистическа мо-
дернизация, подчерта Си 
Дзинпин. Той подчерта не-
обходимостта от реформи-
ране на режимите на обу-
чение, както и на механи-
змите за управление и под-
крепа, свързани с профе-
сионалното образование. 
Китайският лидер призо-
ва за насърчаване на про-
фесионалното образование 

К

в системата на образова-
нието, цитиран от китайски 
медии. Ще бъдат предприе-
ти действия за осигуряване 
на равен достъп до основно 
образование в държавните 
образователни институции, 
каза Сун Дъмин и обеща, 
че на хората в затруднение 
ще бъде гарантирано пра-
вото на образование.

Други точки от дневния 
ред на широката програ-
ма за развитие и усъвър-
шенстване на образование-
то в Китай предвиждат на-
сърчаване на интеграцията 
на промишлеността и об-
разованието, създаване на 
система за професионално 
образование в подкрепа на 
изграждането на квалифи-
цирано общество, осигуря-
ване на достъпност на ви-
сшето образование за по-
вече хора и насочване на 
повече ресурси за продъл-
жаване на следдипломно-
то образование.

Ще се подпомогне и  
процесът за по-нататъшно-
то намаляване на разлика-
та между градските и сел-
ските райони и между раз-
личните региони на стра-
ната в областта на образо-
ванието, тъй като Китай 
прилага стратегия за раз-
витие на селските райони 

и насърчава интегрирано-
то развитие на регионите.  
Повече от 84 000 завърши-
ли университет в Китай ще 
бъдат назначени за учите-
ли в селските райони през 
2021 г.

В съответствие със съ-
общението, обнародвано от 
Министерството на образо-
ванието на КНР и Минис-
терството на финансите на 
КНР относно изпълнението 
на програма за привличане 
на учители в селските ра-
йони тази година, набира-
нето на учители се извърш-
ва главно за бедни райони 
и райони на пребиваване 
на малцинства, за да кон-
солидират резултатите от 
изкореняването на бедност-
та. Очаква се програмата 
да подобри възможности-
те за преподаване на ня-
кои недостатъчно застъпе-
ни досега училищни пред-
мети в селските райони ка-
то изкуства, чужди езици 
и компютърни науки. Съ-
що така се подчертава не-
обходимостта от навремен-
но изплащане на заплати-
те в пълен размер и учас-
тие в социално осигурява-
не. Китай стартира програ-
мата за привличане на учи-
тели в селските райони още 
през 2006 г. 

Професионалното образование има 
обещаващо бъдеще и голям потенциал 

на ниво бакалавър и създа-
ването на редица качестве-
ни институции и програми 
за професионално образо-
вание. Партийните коми-
тети и правителствените 
отдели на различни нива 
се приканват към по-голя-
ма инициативност и подо-
бряване на политическата 
подкрепа и инвестициите, 
за да се гарантира, че со-
циалният статус на техни-
ческите специалисти  все 
повече ще се подобрява в 
бъдеще.

Междувременно замест- 
ник-министърът на образо-
ванието на Китайската на-
родна република Сун Дъ-
мин заяви, че Китай ще 
положи енергични усилия 
като цяло за висококачест-
вено развитие в образова-
нието. Китай се ангажира 
да осигури висококачест-
вено развитие на различни 
етапи и по време на целия 
образователен процес през 
14-ия петгодишен период 
(2021 – 2025), подчерта  ви-
сокопоставеният служител 

ниверситетът Цин- 
хуа отбеляза 110-
ата си годишни-
на с футуристи-
чен концерт, кой-
то интегрира из-

куството и технологиите, 
традицията и иновациите. 
В него участваха извест-
ни изпълнители на тради-
ционни китайски инстру-
менти и групата от роботи  
MOJA. 

Маестро Фан Дзинлун е 
посветил живота си на по-
пуляризирането на тради-
ционната музика сред мла-
дите. 

Преди началото на кон-
церта той показа на публи-
ката основните техники за 
свирене и характеристики 
на няколко класически ки-
тайски инструмента, сред 
които пипа, сюн, гуцин и 
др. Освен това маестрото 
обясни с шеговито и ярко 
описание какво е общото 
между китайската и запад-
ната музика. 

След това заедно с гру-
пата от роботи музиканти-
те изпълниха няколко тра-
диционни китайски песни. 
Фан Дзинлун скоро ще на-
върши 60 години. Той е му-
зикант от 42 години и е 

У

Футуристичен концерт за 
юбилея на университета Цинхуа

издал близо 40 албума. 
Тримата члена на група-

та от роботи носят имена-
та на три звезди от Голяма-
та мечка – Юхън, Яогуан и 
Кайян. Те свирят на бамбу-
кова флейта, китайска арфа 
и барабан. Създадени са от 
екип от инженери, скулп-
тори, театрални експерти 
и музиканти от Академи-
ята по изкуства и дизайн и 
Университета Цинхуа.

Университетът Цинхуа е 
един от водещите универ-
ситети в КНР. Той е осно-
ван в началото на 20 век 

и е част от деветте елит-
ни университета в Китай 
League C9.  

Сред възпитаниците на 
това прочуто висше учебно 
заведение са много забеле-
жителни учени, художници 
и политици, включително 
двамата последни прези-
денти на КНР – Ху Дзинтао 
и Си Дзинпин. Универси-
тетът е известен и с живо-
писния си кампус, постро-
ен на мястото на бившия 
императорски парк Shuimu 
Qinghua в северозападната 
част на Пекин.

Китай ще положи енергични усилия за цялостно развитие на 
образованието по време на 14-ата петилетка, съобщи  
Министерството на образованието 

Суджоу се про-
веде годишна-
та конферен-
ция за 2020 г. 
на индустрия-
та за изкуствен 

интелект в Китай. Докла-
дът за развитието на сфе-
рата показва, че по брой 
на заявки за патенти за 
изкуствен интелект през 
последните десет години, 
Китай успява да поддържа 
първо място света, преда-
де Радио Китай.
Броят на глобалните за-
явки за патенти в сферата 
през последните десет го-
дини надхвърля 520 000, а 
тези от Китай са 389 571, 
което представлява 74,7% 

от общия брой в света.
Нивото на научните 

изследвания на Китай в 
повече от 10 подкатегории 
на изкуствения интелект, 
като обработка на естест-
вен език, технология за 
чипове и машинно обу-
чение и други, са на во-
дещо място. 

Същевременно се из-
вършва голям напредък 
и в областта на взаимо-
действието човек-компю-
тър, инженеринг на зна-
ния, роботика, компютър-
на графика и изчислител-
на теория, където КНР по-
степенно догонва челни-
те в тези области други 
държави.

В

Китай е лидер в света 
по заявки за патенти за 
изкуствен интелект
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еотдавна ръко-
водителят на 
Дирекцията за 
нови и възобно-
вяеми енергии 
при Държавно-

то енергийно управление 
Ли Чуандзун заяви, че до 
края на 14-ия петгодишен 
план за социално иконо-
мическо развитие (2021 – 
2025) възобновяемата енер-
гия ще се превърне от до-
пълваща в основна част от 
производството на електро-
енергия в страната.

Това е първото изявле-
ние на официално лице за 
целта на сектора на въз-
обновяемата енергия да се 
превърне в основен за ръ-
ста на електроенергията в 
Китай. Според Ли Чуандзун 
до края на 2025 г. възобно-
вяемите източници ще до-
принасят с 2/3 за ръста на 
производството на електро-
енергия. През следващите 
пет години инсталирани-
те мощности за производ-
ство на електроенергия от 
възобновяеми източници 
ще се повишат значител-
но, като в края на периода 

адръстването на 
Суецкия канал, 
причинено от за-
седнал контей-
неровоз, се ока-
за безпрецедент-

но предизвикателство пред 
световната верига за дос-
тавки, подтиквайки бизнеса 
да търси нови възможнос-
ти за диверсификация на 
търговските си маршрути, 
особено по протежение на 
„Един пояс, един път“, кой-
то по време на пандемия-
та се превърна в основен 
канал за преноса на това-
ри и антиепидемични ма-
териали от фабрики в Ки-
тай до пазарите в Европа.

И докато близо две сед-
мици след блокирането на 
канала той бе освободен за 
преминаване, последиците 
от това за търговията се 
оказват доста по-големи. 
В блиц анкета на вестник 
„Глобал таймс“ сред ки-
тайски търговци се оказа, 
че много от тях са получи-
ли запитвания от клиенти с 
молба за промяна на транс-
портните методи от кораб 
към влак, за да им бъдат 
доставени навреме стоки-
те. Някои заявиха, че нови-
те запитвания относно ус-
лугите за товарни превози 
са скочили три пъти след 
задръстването.

Според управлението 
на Суецкия канал всички 

422 кораба, заседнали зара-
ди контейнеровоза, са пре-
минали до събота, с което 
се слага край на забавяне-
то, съобщи телевизия „Ал 
Джазира“. Експертите оба-
че смятат, че последиците 
могат да продължат мно-
го по-дълго и да се окажат 
по-мащабни от очакваното.

Германският застрахо-
вателен гигант „Алианц“ 
изчислява, че блокиране-
то на Суецкия канал мо-
же да струва на глобална-
та търговия между 6 и 10 
млрд. долара на седмица.

В същото време недос-
тигът на контейнери, кой-
то се засили през втората 
половина на миналата го-
дина, ще се влоши, смятат 
експерти от бранша.

„Това беше сравнително 
кратко блокиране, но по-
следиците от него ще се 
усещат дълго време и ще 
послужат като тласък за 
Китай и Русия, които въ-
веждат нови междуконти-
нентални товарни марш-
рути, променящи играта“, 
смята Том Фоуди, британ-
ски анализатор на между-
народните отношения в 
статия на сайта на руска-
та телевизия RT.

Думите на Фоуди от-
разяват нарастващата по-
пулярност на товарния 
влак между Китай и Ев-
ропа. Според Джоу Шихао, 

Н

З

Електроенергията от възобновяеми източници 
ще заема все по-голям дял в енергийния микс

електроенергия от неизко-
паеми енергийни източни-
ци трябва да достигне 25% 
от общото, което прави за-
дачата никак не лека. 

Държавното енергийно 
управление планира да из-
работи политики за насър-
чаване на висококачестве-
ното развитие на производ-
ството на енергия от неиз-
копаеми източни.

Директорът на Дирек-
цията за развитие и плани-
ране и говорител на упра-
влението Ли Фулун съоб-
щи, че в момента се рабо-
ти по план за съвременна 
енергийна система, в коя-
то се поставя акцент вър-
ху развитието на неизкопа-
емите източници и тран-
сформация към нисковъ-
глероден начин на живот. 

Според първоначални-
те разчети през следващи-
те пет години чистата енер-
гия трябва да формира 80% 
от ръста на производство-
то на електроенергия, кое-
то е с 20% повече в срав-
нение с предходния петго-
дишен период (2016-2020). 
Неизкопаемите енергийни 

източници ще се превър-
нат в основни, което поста-
вя основа за реализирането 
на целта до 2030 г. произ-
водството на електроенер-
гия от неизкопаеми източ-
ници да заема 25% от об-
щото за страната. 

Същевременно трябва 
да се осъществи оптимално 
свързване на националния 
и провинциалните планове 
за развитие на енергетика-
та, за да се реализира тран-
сформацията към нисковъ-
глеродна индустрия.

На провелото се девето 
заседание на Финансовата 
комисия на ЦК на ККП бе 
представена идеята за из-
граждане на нов тип енер-
гийна система. 

На въпроса как да се га-
рантира системата за съх-
ранение и потребление на 
електроенергия, директо-
рът на Дирекцията за елек-
троенергия при Държавна-
та енергийна администра-
ция Хуан Сюенун заяви, че 
ще се насърчава потребле-
нието на нова енергия на 
мястото, където тя се про-
извежда.

ще достигнат над 50% от 
общите.

По данни на Държавно-
то енергийно управление в 
края на 2020 г. инсталира-
ните мощности за възобно-
вяема енергия са с капа-
цитет от 930 милиона ки-
ловатчаса, което предста-
влява 42,4% от общите и 
ръст с 14,6% в сравнение с 
2012 г. През 2020 г. електро-
енергията, произведена от 
възобновяеми източници в 
страната, е достигнала 2,2 
трилиона киловатчаса, кое-
то заема 29,5% от общото и 

е с 9,5 % повече в сравне-
ние с 2012 г. С това е осъ-
ществен ангажиментът на 
Китай производството на 
електроенергия от неизко-
паеми енергийни източни-
ци да заеме 15,9% от общо-
то за страната.

Според Ли Чуандзун в 
следващите пет години раз-
витието на възобновяема-
та енергия ще бъде изпра-
вено пред нова обстанов-
ка и задачи, като условия-
та, логиката и механизмите 
за него ще се променят. До 
2030 г. производството на 

Задръстването на Суецкия канал повиши интереса към 
транспортните алтернативи на „Един пояс, един път“

основател и главен из-
пълнителен директор на 
YQNLINK, глобална логис-
тична платформа за онлайн 
услуги, увеличава броя на 
хората, които ги питат за 
влакови услуги след за-
дръстването на канала.

Докато някои стоки от 
компанията на Джоу са би-
ли блокирани на кораби-
те в канала, те са започна-
ли да предлагат повече ал-
тернативи за клиенти със 
спешни нужди, включи-
телно трансгранични то-
варни влакове. „Получи-
хме запитвания от клиенти 
за товарните влакове меж-
ду Китай и Европа, които 
скочиха 2-3 пъти, откакто 
каналът беше блокиран“, 
казва той.

Друг търговец в между-
народния товарен бизнес и 
работещ за голяма логис-
тична компания в източ-
нокитайската провинция 
Джъдзян, на име Бао, спо-
деля пред „Глобал таймс“, 
че дори след деблокирането 
на канала международните 
спедиторски компании все 
още имат огромни натру-
пани товари, които трябва 
да обработят, което отнема 
допълнително време, доба-
вяйки, че те просто не мо-
гат да си позволят повече 
закъснения.

През последната седми-
ца компанията на Бао е из-
пратила с около 30-35 про-
цента повече стоки по вла-
кове, включително няколко 
контейнера с електроника 

от град Иу до Хамбург, след 
като някои от стоките им 
вече са били задържани на 
кораби в Суецкия канал.

Подобна промяна в из-
ползването на транспор-
та се очаква, като се имат 
предвид предимствата на 
влаковете в сравнение с 
морския транспорт по от-
ношение на цената и вре-
мето, казват запознати от 
бранша.

„Това, което обикновено 
отнема 30-40 дни с кораб 
от Китай до Европа, отне-
ма само 15-25 дни с влак“, 
каза Джоу, отбелязвайки, 
че по време на блокиране-
то на Суецкия канал някои 
кораби е трябвало да зао-
биколят нос Добра надеж-
да, удължавайки плавани-
ята си с 10 дни.

Влаковете не само са 
по-бързи от корабите, но 
и процентът на пристигане-
то им в крайната дестина-
ция по график е по-висок. 
„Точността на трансгранич-
ния влак между Китай и 
Европа може да бъде до 80 
процента като цяло, дока-
то морският транспорт е 
само около 40-60 процен-
та поради ниската скорост 
на експлоатация в някои 
отвъдморски пристанища, 
причинена от пандемията“, 
казва У Минхуа, независим 
анализатор на корабопла-
ването от Шанхай.
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Провинция Гуандун
Координати: 23 ° 24’ N 113 ° 30’ E

Граници: 
на североизток – провинция Фудзиен,  
на север – провинции Дзянси и Хунан,  
на запад – Гуанси-джуански авт. регион,  
и на юг – Южнокитайско море,  
както и специални адм. райони  Хонконг и Макао 

Площ: 179 800 кв. км - 15-а по ранг

Географски обекти: делтата на Перлената река, 
планината Данся, полуостров Лeйджоу

Най-висока кота: връх Шикънгкун 1902 м

Градове: Гуанджоу – столица и най-голям град,  
Шънджън, Шантоу, Фошан,  Джухай

Административно деление:  
21 префектури, 121 окръга, 1642 общини

Население (2018): 113 460 000 – 1-ва по ранг

Плътност на населението: 467/кв. км – 7-а по ранг

Етнически състав: хан - 99%, джуан - 0,7%, яо - 0,2%

Забележителности  
на провинция Гуандун
Вулканичните горе-

щи извори в парка Сън- 
бола са воден и планински 
рай в останки от ледник. 
Заемат над 133 хектара в ог-
ромния горски парк Янд-
зяошан с вулканични горе-
щи извори и др.

Туристическият парк 
на хакка показва корени-
те на културата на този 
етнос. Той съчетава исто- 
рията и съвременността, 
културата, забавленията и 
красива природа.

В долината Дъцинг Пан-
лун на площ от 2000 хекта-
ра има повече от 100 водо-
пада – рядко срещано яв-
ление за района на Азия. 

допринася приблизително с 
12% от общата национална 
икономическа продукция. 

Тук са разположени 3 от 
6-те специални икономиче-
ски зони в КНР – Шън-
джън, Шантоу и Джухай. 
Индустрията на Гуандун е 
концентрирана в близост 
до делтата на Перлената 
река.

Гуандун официално 
стана най-гъстонаселена-
та провинция през 2005 г. 

Масивният приток на миг-
ранти от други провинции 
се дължи на процъфтяваща-
та икономика на Гуандун.

Гуанджоу
e столица на провинцията 
и един от на-големите про-
мишлени центрове на стра-
ната. Неговата площта е  
7 434,4 кв. км, а в края на 
2018 г. населението е било 
14 904 400 души.

Добре развити са текс- 

тилната, циментовата, кау-
чуковата и корабостроител-
ната промишленост. 

Ежегодно в града се 
провежда най-големият 
китайски търговски и про-
мишлен панаир, наречен 
Кантонски панаир. 

Градът е разположена на 
река Джу Дзян. Има же-
лезопътна гара, аерогара, 
морско и речно пристани-
ще и едни от най-хубавите 
пътища в цял Китай. 

Планината Юндзи, из-
вестна като „Шангрила-
та” на Гуандун, поради ге-
ографското си местополо-
жение и специфичния кли-
мат е прелестна през чети-
рите сезона. 

Националният парк на 
дивите животни „Чанлун” 
е международен зоопарк 
за диви животни в Китай, 
както и най-големият те-
матичен парк с най-мно-
го групи животни в света. 

Гуанджоу – столица и най-голям град  
в провинцията, известен с европейското  
си название  Кантон

Туристическият 
парк на хакка

Специалната икономическа 
зона Шънджън

Географски данни
Гуандун е обърнат към Южнокитайско мо-

ре на юг и има общо 4300 км брегова линия. В 
югозападния край на провинцията е разполо-
жен полуостров Лeйджоу, където има няколко 

неактивни вулкана. В цен-
търа на провинцията се на-
мира делтата на Перлена-
та река. Общо в провинци-
ята има около 640 реки с 
водосборен басейн над 100 
кв. км.

От север провинция-
та е географски разделена 
от няколко планински ве-
риги, наречени съвместно 
планините Нан. Там се на-
мира и най-високата пла-
нина в провинцията Ши-
кънгкун. Хълмовете и пла-
нините заемат около 62% 
от територията на провин-
цията, а равнините - 38%. 
Гуандун има влажен суб-
тропичен климат. Зимите 
са кратки, меки и относи-
телно сухи, докато лято-
то е дълго, горещо и мно-
го влажно.

Икономика 
Гуандун е една от най-бо-

гатите китайски провинции. 
По показателя БВП тя пре-
възхожда всички останали и 
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Координати: 26° 50’ N 106° 50’ E

Граници: на север – Чунцин, град на централно подчинение,
на запад – провинция Юннан,
на северозапад – провинция Съчуан,
на юг – Гуанси-джуанския автономен регион, 
на изток – провинция Хунан

Площ: 176 167 кв. км - 16-а по ранг в Китай

Географски обекти: платото Юнгуeй, езерото Цаохай

Най-висока кота: връх Дзиуцайпин 2900 м

Градове: Гуейян – столица и най-голям град,
Дзуъни, Лиупаншуей, Бидзие

Административно деление:  
9 префектури, 88 окръга, 1539 общини

Население (2010): 34 746 468 – 19-а по ранг в Китай

Плътност на населението: 200/кв. км – 18-а по ранг в Китай

Етнически състав: хан - 62%, мяо - 12%, буи - 8%, дун - 5%, 
хакка - 4%, и – 2% и други

Провинция Гуейджоу

Географски данни
Релефът на провинция 

Гуейджоу е предимно пла-
нински, а на изток и юг 
– платовиден. Провинция-
та е разположена в източ-
ния край на платото Юн-
гуей, намиращо се в Севе-
розападен Китай. Средна-
та надморска височина e 

за туризъм през 2017 г. са 
обявени плановете за из-
граждане на 10 000 киломе-
тра магистрали, 17 летища, 
600 км вътрешни водни пъ-
тища и 4000 км високоско-
ростни железопътни линии. 

Гуейян 
е столицата на провинция 
Гуейджоу. Градът е с 1100 м  
надморска височина. Зао-
биколен е от планини и го-
ри и има влажен субтропи-
чен климат. 

Площта му е 8 034 кв. км  
и през 2010 г. население- 

Гуейян – столицата на провинцията

Покритите  
мостове на 
етноса дун

Езерото Цаохай 
1000 м. Климатът е влажен 
субтропически. Средната 
годишна температура е 14 
– 16°, януарската е 1 – 10°, 
юлската е 17 – 28°. Подоб-
но на другите югозападни 
провинции на Китай, Гу-
ейджоу изпитва сериозни 
екологични проблеми като 
опустиняването и постоян-
ния недостиг на вода.  

Провинция Гуейджоу е 
богата на природни и еко-
логични ресурси. 

Към средата на 19-и век 
Гуейджоу изнася живак, 
злато, желязо, олово, тю-
тюн, тамян и наркотици.

Естествената му индус-
трия включва дървен ма-
териал и горско стопан-
ство. Гуейджоу е и тре- 
тият по големина произво-
дител на тютюн в Китай. 
Други важни индустрии 
в провинцията включват 

производството на електро-
енергия и добив на въгли-
ща, варовик, арсен, гипс и 
петролни шисти.

Гранични-
те планини на Гуей- 
джоу, Гуанси-джуанския ав-
тономен регион и Хунан са 
определени като една от ос-
емте горещи точки за рас-
тително разнообразие в 

Китай. Основните типо-
ве екосистеми включват 
вечнозелена широколист-
на гора, иглолистна и ши-
роколистна смесена гора и 
планинска елфинска гора. 
Платото Юннан-Гуeйджоу 
е едно от най-благоприят-
ните места за гръбначни-
те животни в Китай. Окръ-
гът Синги е една от девет-
те важни точки с най-го-
лямо разнообразие от ки-
тайски гръбначни животни. 
Има и животни, които се 
срещат само в Гуeйджоу – 
такива са мутиращата жа-
ба, три вида саламандри и 
пъпчивият тритон.

Езерото Цаохай със зао- 
бикалящата го среда е влаж- 
на зона, която е важно мяс-
то за зимуване за много 
птици. Областта е обяве-
на за национален приро-
ден резерват. 

Инфраструктура на 
провинцията

е добре развита и съществу-
ва многофункционална жп 
мрежа. От 2018 г. има и ви-
сокоскоростните жп линии. 

За да се подобри инфра-
структурата на провинцията  
и създаде по-добри условия 

то му е било 4 324 561.
Гуейян е икономически 

и търговски център на про-
винцията, а също и един 
от 500-те най-добри науч-
ни града в света по резулта-
ти от научни изследвания.

Забележителности  
на провинция Гуейджоу 

Гуейджоу е една от про-
винциите с най-много на-
ционалности, които са мал-
ко над 37% от общото на-
селение, включително мал-
цинствата мяо, буи, дун, 
хакка и и, които говорят 
собствени езици. Основни-
ят език в Гуейджоу е юго-
западният мандарин, раз-
новидност на мандарина.

Един от най-атрактив-
ните обекти в провинция-
та са покритите мостове, 
построени от народност-
та дун, като се различават 
зимни и летни мостове.

Многонационалността 
на населението на Гуей-
джоу обуславя богата и раз-
нообразна култура и про-
веждането на много фес-
тивали.
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тбелязвайки, че 
през 2021 г. се 
навършват 40 
години, откак-
то Китай стар-
тира национал-

ната кампания за засажда-
не на дървета, Си Дзинпин 
приветства приноса в тази 
кампания на китайския на-
род от всички етнически 
групи, за да направи стра-
ната по-зелена и да помог-
не за разширяването на 
горските ресурси.

Президентът същевре-
менно обърна внимание 
на някои видими пробле-
ми като недостатъчност на 
общите горски и тревни ре-
сурси в страната, както и 
на относително ниското ка-
чество на наличните таки-
ва ресурси. 

Подчертавайки, че ки-
тайската нация винаги е 
поставяла акцент върху 
хармоничното развитие 
между хората и природа-
та, Си Дзинпин каза, че 

О

Да направим страната по-зелена,  
да създадем хармония между хората  
и природата

след като новият етап на 
развитие поставя по-висо-
ки изисквания за опазване 
на околната среда, трябва 
да се положат и по-голе-
ми усилия за напредък на 
зеленото развитие. Китай 
трябва да постави околната 
среда на първо място и да 
преследва екологично раз-
витие, добави Си Дзинпин, 
призовавайки за постигане 

на целта за постигане на 
въглероден неутралитет и 
защита на глобалната еко-
логична сигурност.

Си Дзинпин също из-
тъкна, че изграждането 
на красив Китай изисква 
усилията на всички, и по-
сочи, че изграждането на 
красив Китай означава гри-
жи за опазването на голе-
мите реки и планини на 

Китайският президент Си Дзинпин разговаря 
с длъжностните лица, възрастни хора и деца 
по време на засаждане на дървета в област 
Чаоянг в Пекин. Той участва в мероприятието и 
засади лично шест фиданки от различни видове, 
съобщи агенция Синхуа.
Си Дзинпин призова присъстващите на 
събитието да полагат усилия за изграждане 
на красива родина с хармонично съжителство 
между хората и природата. На учениците около 
него той каза да възпитават в себе си още от 
детството желание за упорита работа, да учат 
усърдно и да бъдат готови да допринесат за 
развитието на страната със силно тяло и ум.

родината, както и на здра-
вето на поколенията китай-
ци. Той призова членовете 
на партията да поемат во-
деща роля при изпълнение 
на задачите и задължения-
та в областта на опазване-
то на околната среда, тъй 
като по този начин ще се 
даде възможност на хора-
та да водят висококачест-
вен живот.

и Джаншу, член 
на Постоянния 
комитет на По-
литическото бю- 
ро на Централ-
ния комитет на 

Комунистическата пар-
тия на Китай и председа-
тел на Постоянния коми-
тет на Националния наро-
ден конгрес, председател-
ства симпозиум в Сиан, 
провинция Шънси, посве-
тен на мерките за прила-
гане на Закона за предо-
твратяване и контрол на 
замърсяването на окол-
ната среда от твърди от-
падъци в Шънси. 

На симпозиума Ли 
Джаншу призова за ця-
лостно прилагане на този 
закон и за засилване на 

контрола за неговото при-
ложение. Той  подчерта и 
важното значение на  не-
отдавнашната забрана за 
внос на чужди отпадъци 
в Китай и призова за ус-
коряване на сортирането 
на битовите отпадъци и 
подобряване на безопас-
ното изхвърляне и реци-
клиране на твърдите про-
мишлени, строителните 
и селскостопанските от-
падъци. Ли също призо-
ва за засилено правопри-
лагане и засилена правна 
публичност, за да насър-
чат съвместните  коорди-
нирани усилия на обще-
ството за контрол на за-
мърсяването и опазване-
то на околната среда в 
Китай.

Л

За предотвратяване 
на замърсяването с 
твърди отпадъци

зследователите 
започнаха на-
блюдения на 
почвата в зона-
та на флукту-
ация на ниво-

то на водата във водохра-
нилището „Три клисури“ в 
окръг Джунсиен, Чунцин, 
Югозападен Китай, преда-
де агенция Синхуа. 

Проектът „Три клису-
ри“ е обширна многофунк-
ционална система за упра-
вление на водата на река 
Яндзъ. Това е най-дългият 
воден път в Китай, който 
включва и огромен язо-
вир. Водните нива в райо-
на на резервоара неизбеж-
но варират при годишен ци-
къл, като зоната на коле-
бания на нивото на водата 
се сблъсква и с някои еко-
логични проблеми, вклю-
чително ерозия на почва-
та и замърсяване с неточ-
кови източници. 

Изследователи от Ин-
ститута за планински опас-
ности и околна среда в Ки-
тайската академия на нау-
ките (CAS) провеждат ця-
лостни проучвания на поч-
вата, растенията, хидроло-
гията, качеството на во-
дата и утайките в района. 
Изследването им има ва-
жно значение за по-добро-
то функциониране на язо-
вира „Три клисури“ и за 

И

Учени изследват околната 
среда в района на “Три клисури”

безопасността на местна-
та екологична среда.  Из-
следователите анализират 
характеристиката на се-
диментите в зоната на ко-
лебание на нивото на во-
дата във водохранилището. 

В науките за Земята 
ерозия е въздействието на 
повърхностни процеси (ка-
то водни течения или вя-
тър), които премахват поч-
ва, скали или разтворени 
вещества от едно място на 
земната кора и го пренасят 
до друго място. Разпадане-
то на частици на скалите 
или почвата в кластични 
седименти се нарича меха-
нична (физическа) ерозия.

Водохранилището на 
Яндзъ „Три клисури“ е язо-
вир с водноелектрическа 
централа, в близост до град 
Сандоупин, провинция Ху-
бей, е най-голямата в света 

по инсталирана мощност 
(21 000 MW), но е втора 
след централата на Итайпу 
по произвежданото годиш-
но електричество. Основ-
ното тяло на язовирната 
стена на „Три клисури“ 
е завършено през 2006 г.  
На 30 октомври 2008 г. и 
последната от 26-те тур-
бини на повърхностната 
водноелектрическа цен-
трала е пусната в редовна 
експлоатация. След това са 
монтирани и шест подзем-
ни турбини. 

Освен за производството 
на електричество, изграж-
дането на язовира увелича-
ва и възможностите за ко-
рабоплаване по река Янд-
зъ. Той ограничава също 
риска от наводнения в до-
лното течение на реката.

Страницата подготви 
Любомир МИхАйЛОВ
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здраве

а модерната ме-
дицина гените са 
от първостепен-
но значение за 
здравето и про-
дължителността 

на живота. За традицион-
ната китайска медицина 
обаче решаващ фактор за 
дълголетието е намира-
нето на златната среда и 
постигането на баланс във 
всичко. За нея то е като 
щастлив страничен ефект 
от начина на живот, кой-
то сме избрали да водим.

Колко дълго все пак?
Всичко, което се раж-

да, умира. Но колко дъл-
го живее?

Котките например жи-
веят около 10 години, куче-
тата – 18, конете – 40, сло-
новете – 150, костенурките 
– 300, а китовете – 400. То-
гава колко дълъг може да 
бъде човешкият живот? То-
ва е въпрос стар, колкото 
света. Съществуват различ-
ни методи за изчисляване 
на горната граница за про-
дължителността на живо-
та при животните и хората, 
както и доказателства, че 
дълголетието е постижимо.

Според периода  
на достигане на  
пълно развитие

например човек би тряб-
вало да е в състояние да 
доживее от 100 до 175 го-
дини. Изчислено на база-
та на достигането на поло-
ва зрялост човешкият жи-
вот би трябвало да продъл-
жава от 112 до 150 години. 

Американски цитолог 
пък предлага метод, осно-
ван на делението на клет-
ките, според който човеш-
кият живот е с продължи-
телност от 120 години, до-
като руски биолог изчис-
лява, че основавайки се на 
гестационния период, чо-
вешкият живот е възмож-
но да е с продължителност 
от 167 години. 

Проведени редица екс-
перименти за продължи-
телността на живота на чо-
вешките тъкани и органи, 
се стига до извода, че те 
са в състояние да работят 
поне 140-150 години.

Доказателства  
от китайски източници
В китайските писмени 

източници могат да се от-
крият редица записки за 
дълголетници. Например 
в „Случки от управление-
то на Кайюан“ от динас-
тия Тан се казва, че ня-
кой си Ю Болун от Тайю-
ан бил все още енергичен 
на 128. Синът му починал, 
но неговите двама внуци 
на 70 и 80 години живее-
ли заедно с него. В друг 

З

Колко дълъг може да е човешкият живот?
Колко дълго може да живее човек? Трудно е да се даде обективен отговор на 
този въпрос. Доколко дълголетието е свързано с гените и доколко с начина на 
живот? Всичко зависи от това в какво сме избрали да вярваме. Ако сме убедени, 
че дълголетието е свързано предимно с гените, вероятността да предприемем 
промени в начина на живот е по-малка. Докато ако вярваме, че то зависи пряко 
от нашия избор на живот, ще сме по-мотивирани към промени. 

писмен източник се спо-
менава, че в Нанкин тече 
реката Дзю, чиито води са 
сладки и ароматни. 

Повече от 10 семейства 
пият от нея и всички са 
дълголетници, като някои 
доживели до 120-130 годи-
ни. В „Историята на ди-
настия Джоу“ се разказва 
за семейство, в което ед-
на от бабите доживяла до 
над 200 години. 

Китайските историци 
предполагат, че Лао Дзъ 

живял 160 години, а 
легендарният император 

Хуанди – 110. 
Писмените източници 

доказват, че известният  
лекар от династия Тан 
Сун Съмяо доживял до 
101 години. Един случай 
от по-съвременната исто-
рия е Ли Цинюн, който 
също бил лекар по тради-
ционна китайска медици-
на, но в края на последна-
та династия Цин и първи-
те години на Китайската 
народна република. 

Той се родил през 1677 г.,  
на 100 години получил спе-
циалната награда на пра-
вителството за изключи-
телни постижения в меди-
цина, след още 100 про-
дължавал да води лекции 
в университета и починал 
през 1933 г., т. е. животът 
му продължил цели 256 го-
дини.

Императорът  
и неговият министър

Защо някога хората до-
живявали спокойно до 100 
години, а днес някои ед-
ва успяват да стигнат до 
50? Този въпрос задал пре-
ди повече от 2000 години 
легендарният император 
Хуанди на един от своите 
министри Ци Бо. Техни-
те беседи били записани 
в „Трактат за вътрешното“, 

че живеели повече от 100 
години“.

Императорът попитал 
Ци Бо дали преждевремен-
ното остаряване се дължи 
на промените в околната 
среда, или на факта, че 

хората са забравили пра-
вилния начин на живот?

Ци Бо му казал: 
„В наши дни  

хората промениха  
начина си на живот. 

Те пият алкохол сякаш е 
вода, отдават се прекомер-
но на разрушителни за тя-
лото и ума дейности, из-
тощават своята дзин – ес-
енцията на тялото, която 
се съхранява в бъбреците, 
и изчерпват своята Ци. Те 
не знаят как да съхраня-
ват своята енергия и жиз-
неност. Търсят емоцио-
нална възбуда и момент-
ни удоволствия, пренебрег-
ват естествените ритми на 
Вселената. Те не успяват 
да регулират начина си на 
живот и хранене и не спят 
правилно. Затова не е из-
ненада, че изглеждат ста-
ри на 50 и скоро след то-
ва умират“.

„Добре образованите в 
древността съветвали хора-
та как да се предпазват от 
болестотворните фактори“, 
продължил министърът. 

„На психическо ниво 
човек трябва да остане 

спокоен и да избягва 
прекалените желания и 

фантазии,
да разпознава и поддържа 
естествената чистота и яс-
нота на ума. 

Когато вътрешните енер-
гии са способни да циркули-
рат свободно и безпрепят-
ствено и енергията на ума 
не е разпръсната, а фокуси-
рана и концентрирана, бо-
лестите могат да бъдат из-
бегнати.“
В миналото според Ци Бо 

хората водели спокоен 
и честен, откъснат от 
ненужни желания и 
амбиции живот. Те 

живеели с неопетнена 
съвест и без страхове. 

Били активни, но нико-
га не се изтощавали, хра-
нели се с основни, но под-
силващи организма храни, 
обличали се според сезо-
на. Тъй като били щаст-
ливи с мястото си в жи-
вота, не били завистливи и  
алчни, били състрадателни 
към другите, помагали им 
и не се поддавали на разру-
шителни навици и изкуше-
ния, били в състояние да 
останат непоклатими до-
ри при появата на беди. 
Те се отнасяли справедли-
во към другите, независи-
мо от нивото им на инте-
лигентност или социално  
положение.

Колкото и древен да е 
този разговор, изглежда не 
е загубил своята актуал-
ност. Дълголетието само 
по себе си не е цел. Не-
зависимо от наследените 
гени изборът за начин на 
живот е този, който дава 
най-добрата възможност за 
постигане на здраве, про-
дуктивност и реализация.

който в наши дни продъл-
жава да е като „Библия“ на 
традиционната китайска 
медицина“.

Ци Бо дал следния от-
говор на императора: 

„В миналото хората 
практикували дао, т. е. 

живеели в съответствие с 
природните закони. 

Те били наясно с принци-
пите за трансформация на 
енергиите и създали уп-
ражнения, които насър-
чават потока й и им по-
магат да са в хармония с 
Вселената. 

Хранели се балансира-
но в определени часове на 
деня, лягали и ставали в 
нормално време, избягва-
ли прекаления стрес върху 
тялото и ума, въздържали 
се от всякакъв вид глезо-
тии. Те поддържали тяло-
то и ума в добро състоя-
ние. Затова не е изненада, 

81-годишният 
спортист Хуан 
Сюдзин
„Тазгодишната ми 
цел е да пробягам 
400 м за 1 минута 
и 25 секунди“, каза 
81-годишният спортист 
Хуан Сюдзин, който 
от пенсионирането 
си през 2000 г. не е 
спирал да тренира. 
Стига да не вали, той 
е всеки ден навън и 
поддържа форма. 

През 1956 г., на 
16-годишна възраст, 
Хуан станал 
национален шампион 
по лека атлетика в 
дисциплината бягане 
на 800 м. Той заяви, 
че спортът му носи 
радост в живота.
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Приятели

138. СУЗИЕ готви елитни ученици, 
прилагайки най-доброто от Запада и Изтока 

– Г-н директор, епиде-
мията от COVID-19 засегна 
неблагоприятно цялата об-
разователна система, къде-
то се редуват присъствено 
с онлайн обучение. Но ве-
роятно най-трудно е в ези-
ковите гимназии, защото в 
преподаването на чужди-
те езици директният кон-
такт на учителите с уче-
ниците може би е най-не-
обходим. Как 138. СУЗИЕ 
се справя с конюнктурни-
те проблеми в условията 
на предпазните мерки за-
ради епидемията, така че 
да не спадне високото ка-
чество на обучение?

– Епидемията несъм-
нено даде своето отраже-
ние и продължава да вли-
яе на процесите в българ-
ското училище. За мой го-
лям късмет – като ръко-
водител на 138. СУЗИЕ 
„Проф. Васил Златарски“, 
нашите учители показаха, 
че са изключително адап-
тивни и отдадени на учи-
телската професия хора - 
професионалисти, които не 
правят компромиси с ка-
чеството на предлаганата 
образователна услуга. То-
ва с най-голяма сила ва-
жи за учителите, препода-
ващи чужди езици. 

Училището разполага 
със свое собствено облач-
но пространство към до-
мейна на училище, обуче-
нието се извършва изцяло 
синхронно, посредством G 
Suite (Google Workspace за 
образованието). Учителите 
по източни езици - поради 
спецификите и предизви-
кателствата пред препода-
ването им - използват до-
пълнителни приложения 
и платформи. Осигурили 
сме средства за интернет на 
учителите, персонални ус-
тройства за преподаватели-
те и за учениците, които са 
заявили нужда от такива.

– В сайта на 138. СУЗИЕ 
преди време прочетох бла-
годарствено писмо на роди-
тел, който се възхищаваше 
от ръководения от г-жа Яна  
Шишкова екип от учите-
ли по китайски език. Из-
казваше се благодарност за 
всеотдайната им работа и 
високия професионализъм, 
с който те преподават на 
учениците китайски език 

и култура. Откога всъщ-
ност във Вашето учили-
ще се изучава езикът на 
Конфуций и се дават зна-
ния за древен и съвреме-
нен Китай?

– Д-р Яна Шишкова е 
стожер на обучението по 
китайски език не само в 
138. СУЗИЕ, но e и чове-
кът с огромен принос към 
изучаването на китайски 
език в системата на сред-
ното образование в Бълга-
рия (от 2001 г. насам Яна 
Шишкова три пъти е пи-
сала учебните програми 
по китайски език в Бълга-
рия). От учебната 2013/2014 
г. китайски език се изуча-
ва интензивно в училище, 
като титулярният екип от 
преподаватели, утвърдил се 
във времето,- включва д-р 
Шишкова и г-жа Лъчезара  
Пръвчева.  

протичат в Тихоокеанския 
регион, но получават широ-
ка и богата обща култура. 
Всъщност след завършва-
нето си те получават един 
двоен ресурс за решаване-
то на проблеми, доколкото 
се тренират както в запад-
ния, така и в източния под-
ход към нещата. Тази гъв-
кавост, дисциплина, целе-
насоченост, работоспособ-
ност им помагат в реали-
зацията във всяко едно по-
прище, като ние приемаме 
за своя мисия да възпита-
ме бъдещия елит на наци-
ята от политици, диплома-
ти, учени и търговци. Хора, 
които да извлекат най-до-
брото от Запада и Изтока 
и да го приложат в разви-
тието на една силна и не-
зависима България.

– Колко деца се обу-
чават по китайски език 
и култура, от кой до кой 
клас  и как протича учеб-
ният процес?

– Днес 112 ученици от 
8. до 12. клас изучават ки-
тайски език като първи 
чужд език, а близо 30 уче-
ници от начален етап изу-
чават китайски език и кул-
тура като избираем пред-
мет. В училището работят 
четирима преподаватели по 
китайски език: д-р Шишко-
ва, Лъчезара Пръвчева, Да-
рина Кралева и китайски 
доброволец - по линия 
на Институт “Конфуций” 
– г-жа Хун. Към момен-
та учебният процес и раз-
личните дейности, с кои-
то са ангажирани ученици-
те от паралелките, изуча-
ващи китайски език, про-
тича почти изцяло в елек-
тронна среда. 

– В какви извънкласни 
прояви, подпомагащи обу-
чението, участват децата 
от китайските паралелки? 
През февруари отбелязана 
ли бе китайската Нова го-
дина на Бика от учениците 
в китайските паралелки?

–  През изминалата учеб- 

на година (2019/2020 г.) въ-
преки усложнената епиде-
миологична обстановка, за 
пръв път в училището се 
проведе целодневно чества-
не на китайския език и кул-
тура под надслов “Ден на 
китайската култура в 138. 
СУЗИЕ “Проф. Васил Зла-
тарски”, включващо:

- работилници по инте-
реси (изработване на ки-
тайски фенери и маски, ка-
лиграфия и др.);

- концерт на талантите 
(танц с ветрила, рецитал, 
изпълнение на китайски 
песни и др.);

- „театрална пиеса Му-
лан“ с участието на учени-
ци от 8. и 9. клас;

- лекция на тема Ки-
тай на 20. век“ и кинопро-
жекция на филма “Сбогом, 
спътнице моя”.

Февруари месец отпраз-
нувахме Празника на про-
летта 2021 и годината на 
Железния бик с едночасов 
онлайн концерт с участие-
то на ученици както от па-
ралелките, които изучават 
китайски език и култура в 
гимназиален етап, така и с 
учениците, които изучават 
китайски език в начален 
етап. Концертът включва-
ше изпълнението на песни 
на китайски език, танци, 
дейности по интереси и др.

Целогодишно - в хода на 
учебната година, в учили-
щето се организират клу-
бове за занимания и дей-
ности по интереси, свърза-
ни с митологията, истори-
ята, географията, култура-
та, икономиката на Китай 
(в това число лекции, ки-
нопрожекции, кулинарни 
работилници и др.). Има 
специални дисциплини, ка-
то древнокитайска филосо-
фия, литература, бизнес ки-
тайски, както и туристиче-
ски профил, в който уче-
ниците ни получават меж-
дупредметно мислене като 
изучават маршрути и пла-
ниране на бюджети, както 

– Каква е мотивацията 
на децата при изучаването 
на китайския език и кул-
тура, а и каква е реализа-
цията им след завършва-
нето на обучението?

– В китайските ни пара-
лелки не влизат случайни 
деца. Огромна част от тях 
кандидатстват целенасоче-
но именно в паралелките с 
изучаване на източни ези-
ци, като тези с изучаване-
то на китайски език като 
първи чужд език, не правят 
изключение, а напротив – 
потвърждават това прави-
ло. През последните години 
училището реализира пъ-
лен прием – от по 26 уче-
ници – в паралелките с изу-
чаване на китайски език. 

Още при постъпването 
си в 8. клас учениците от 

китайските паралелки де-
монстрират едно високо ни-
во на мотивация и жела-
ние за включване в учи-
лищния живот и дейнос-
ти. Мога да кажа от пре-
ките ми наблюдения върху 
работата на колегите, пре-
подаващи китайски език и 
култура, че учителите ни са 
основния катализатор, кой-
то поддържа високата мо-
тивация и интерес у уче-
ниците през целия период 
на обучение. 

Самите ни ученици спо-
делят, че за тях обучение-
то по китайски език само 
по себе си е интересно, но 
допълнителните часове по 
култура на Китай и при-
ложни изкуства са онова 
време, в което те не просто 
разбират процесите, които 

Иван Стоянов,
директор на 138. СУЗИЕ 

Работилничка по калиграфия към 138. СУЗИЕ

Празникът на китайската култура за учениците от 138. СУЗИЕ и техните ръководители

Г-жа Гао – директор на Институт „Конфуций“, г-н Иван Стоянов – 
директор на 138. СУЗИЕ, г-н Георги Илиев – кмет на р-н Слатина, 

д-р Яна Шишкова, г-жа Лъчезара Пръвчева
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нлайн платформа-
та за туристически 
услуги на Алибаба 
Fliggy и търсачка-
та Quark на 8 март 
представиха съв-

местен доклад, в който ана-
лизират потребителските на-
вици и предпочитания за пъ-
туване на родените след 1995 г. 
жени в Китай. Според данни-
те над 60% от плановете за по-
чивка през 2020 г. са били ръ-
ководени от тях, като средно 
на година са осъществили по 
четири пътешествия. Млади-
те дами предпочитат хотелски 
стаи, оборудвани с електрон-
ни игри, харесват популярни-
те туристически дестинации и 
заведения, особено увеселител-
ните паркове.

Освен това техният инте-
рес към туризма създава много 
нови работни места. Данните 
от доклада показват, че почти 
80% от водещите във видеокли-
пове, които представят турис-
тически дестинации, са жени. 
Над 60% от феновете на пъту-
ванията също са жени. Всички 
тези резултати и тенденции са 
знак, че родените след 1995 г. 
китайки обичат живота. Те са 
напористи, смели, рационал-
ни, позитивни и готови да оп-
итат нови неща.

През последните пет години 
всяка година броят на млади-
те жени, които обичат да пъ-
туват, се увеличава с над 50%. 

ози месец в шанхай-
ския район Чунмин 
бе пусната в пробна 
експлоатация високо-
технологична оран-
жерия. Огромното 

полузатворено стъклено съо-
ръжение заема площ от 206 600 
квадратни метра, което е кол-
кото 29 футболни игрища, и 
в момента е най-голямата по-
добна в Китай. Погледнати от 
въздуха, петте части на оран-
жерията са свързани в едно, 
като гигантски сребърен ек-
ран, инкрустиран между зеле-
ните полета.

Оранжерията ще бъде отво-
рена за посетители през май, 
когато в района трябва да бъ-
де открито градинарско изло-
жение.

Покривът на оранжерията 
е оборудван с LED светлини, 
които допълват слънчевата, ус-
корявайки зреенето на плодо-
вете и зеленчуците, а за това 
помагат и устройства с висо-
котехнологична интелигентна 
технология за контрол на окол-
ната среда. В зависимост от 
промяната на външните усло-
вия през деня, стайната темпе-
ратура се контролира от 25 до 
26 градуса през деня и около 
18 през нощта, за да се гаран-
тира, че растенията разполагат 

Младите дами в Китай са по-
големи фенове на пътуванията

В подготовката на пътешест-
вията те играят ключова ро-
ля. Данните показват също, 
че над 60% от почивките са 
били планирани и организи-
рани от жени. През минала-
та година над 60% от клиен-
тите на забавления като кара-
не на ски, гмуркане, скачане с 
парашут също са били жени. 
Сред най-предпочитаните от 
тях дестинации в страната са 
били градовете Шанхай, Чънду 
и Ханджоу, следвани от Шън-
джън, Гуанджоу, Пекин, Чун-
цин, Ухан, Чанша и Джънджоу. 
Ухан, Чанша и Джънджоу са 
нови места, които привличат 
младите дами, а Макао е един-
ствената извън континентална-
та част на Китай.

Младите китайки често 
се възползват от съветите за 

пътуване, за да направят по-
чивката си по-приятна. Напри-
мер потребителките на Fliggy 
обикновено използват права-
та си като членки на приложе-
нието, за да закупят по-евти-
ни билети, както и безплатни-
те талони за „Старбъкс“, ВИП 
салона на летищата и други 
удобства.

По време на почивката те 
търсят качество и уют. През 
миналата година броят на ре-
зервациите в луксозни хотели 
са се увеличил с над 110%. 

Що се отнася до съчетава-
нето на полезното с приятно-
то, жените са с абсолютно пре-
димство пред мъжете. Данни-
те от Fliggy показват, че сред 
туристическите експерти де-
лът на жените и мъжете е съ-
ответно 63,8% и 36,2%. 

с оптимална среда за целого-
дишен растеж.

Тази „фабрика за растения“ 
може да се разглежда като нов 
еталон за селското стопанство 
на Китай и света. Светлината, 
водата и торовете могат да се 
регулират автоматично, което 
дава възможност на огромната 
оранжерия да работи денонощ-
но през всички сезони.

Според един от създателите 
й – Дзуо Дзъдзиен, отглеждани 
в оранжерията плодове и зелен-
чуци скоро ще поемат към па-
зара на Шанхай, като дневното 
производство ще бъде от поря-
дъка на 30-40 тона. „Околна-
та среда в оранжерията може 
да се контролира изкуствено, 

за да се осигурят най-подхо-
дящите условия за отглеждане 
на културите. Добивът на рас-
тения в оранжерията е около 
10 до 20 пъти по-голям от то-
зи на обикновена земя“, обяс-
нява той.

Другото голямо предим-
ство на оранжерията в Шан-
хай е, че тя е изградена съ-
образно най-високите еколо-
гични стандарти. Въглеродни-
ят диоксид, който емитира съ-
оръжението, няма да бъде ди-
ректно изхвърлян в атмосфе-
рата, а преработва в специал-
но устройство и използван ка-
то газов тор. Това ще помогне 
да се намалят до голяма сте-
пен въглеродните емисии.

Шанхай се сдоби с огромна 
„интелигентна“ оранжерия

за България, така и за Китай с материали 
на китайски език. Всички помагала по те-
зи дисциплини са разработени от нашия 
учителски екип. Именно на първото със-
тезание нашият учител Лъчезара Пръв-
чева, която по онова време е била в 10-и 
клас под ръководството на д-р Шишкова, 
печели 3-то място в света и 2-ро място в 
Европа по китайски език. 

Д-р Шишкова е единственият китаист 
в България, носител на персонална На-
града за особен принос към отношенията 
между България и Китай, която й е връ-
чена от Посолството на КНР в България 
още през 2004 година. За нас е чест и ог-
ромна гордост да имаме подобен екип, 
който предава световния си опит на де-
цата на България.

– Известно е, че ваши ученици са пе-
челили награди на международни проя-
ви за овладяването на китайския език. 
Може ли да припомните някои от тях?

– Сред постиженията на д-р Шишко-
ва са второ (2008) и първо (2010) място в 
Европа, трето (2008) и второ (2010) място 
в света на най-престижното международ-
но езиково състезание по китайски език 
„Китайски езиков мост”. Сред последни-
те достижения, откакто бе създадена ки-
тайска паралелка в 138. СУЗИЕ „Проф. 
Васил Златарски“, са следните:

- на 12-ото издание „Китайски езиков 
мост“ (2019) за ученици - бронзов медал 
за Моника Пежгорска;

- на 11-ото издание „Китайски езиков 
мост“ за ученици - бронзов медал за Алек-
сандра Георгиева;

- на 8-ото издание „Китайски езиков 
мост“ за ученици - сребърен медал за Ксе-
ния Лебедева.

Несъмнено един от най-големите ни ус-
пехи е разкриването на Класна стая Конфу-
ций през 2015 г., със съдействието на Ин-
ститут „Конфуций – София“. Благодарение 
на този проект ние имаме напълно оборуд-
вана съвременна класна стая за паралел-
ките, ежегодно финансиране на дейност-
ите на паралелките, достигащо до 10 000 
щатски долара годишно, както и регуляр-
ни дарения за библиотеката на китайски-
те паралелки. Когато за пръв път предста-
вихме нашия проект за учебно простран-
ство в медиите, тя бе наречена „най-кра-
сивата класна стая на България“. Когато 
показвам снимки, все още ме питат дали 
това не е някое частно училище. С удо-
волствие отговарям „Не!“. Достатъчна е 
волята на колектива, работоспособност и 
желание, за да се получи със сравнително 
малко инвестиции един изключителен ре-
зултат. Нов тип учебна среда, в която де-
цата да идват с желание и да приемат за 
свой дом. Разбира се – от най-любимите 
кътчета са диванът и огромната маса за 
калиграфия и приложни изкуства, къде-
то в междучасията децата отдъхват пред 
пъстрата библиотека.

– Имали ли са шанса някои от възпи-
таниците на училището да посетят Китай?

– До този момент над 40 наши възпита-
ници са посетили Китай по различни про-
екти. Основно това е летният лагер, кой-
то се провежда в партньорски универси-
тети в Пекин, както и чрез лични пости-
жения от изпита за професионално владе-
ене на китайски език, наречен HSK. Днес 
шестима от нашите възпитаници продъл-
жават своето висше образование в Китай. 
Убедени сме, че тази бройка тепърва ще 
расте, доколкото развитието на Китай в 
световен мащаб неминуемо ще даде своя 
отпечатък в обозримото ни бъдеще.

През лятото на 2019 г. група ученици 
с ръководител г-жа Пръвчева за последно 
успяха да посетят Китай, като част от т. 
нар. международен летен лагер в Пекин. 
Искрено се надявам такива възможности 
да имаме и занапред, защото това непо-
средствено докосване до културата и жи-
вота на хилядолетен Китай е в състояние 
да даде отражение и да формира светогле-
да на нашите млади  ученици.

Любомир МИхАйЛОВ
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драмата Хуа Ян 
се превъплътя-
ва в Пангу, пред-
ставяйки сцена-
та на сътворе-
нието на света, 

когато става свидетел и на 
раждането на чаените лис-
та. След това той се тран-
сформира в митологична-
та фигура на Шенунг, кой-
то опитвал стотици билки, 
за да излекува отровените 
си сънародници, и накрая 
открил ненадминатите це-
лебни свойства на божест-
вената трева – чая.

В проспериращата ди-
настия Тан Хуа изобразя-
ва Лу Ю, „мъдреца на чая“, 
преживял много перипе-
тии през живота си. Той пи-
ше три тома на „Ча Дзин“. 
След това действието от-
вежда зрителите към пе-
риода на династията Сун, в 
която чаят бил много попу-
лярен сред домакинствата. 
В края действието се прена-
ся в периода на  династиите 

В

Епичната музикална драма  
„Културата на чая разказва историята 
на китайската цивилизация“
В Пекин се състоя премиерата на спонсорираната от 
Китайската академия по история и Синхуанет епична музикална 
драма „Културата на чая разказва историята на китайската 
цивилизация“.
Драмата се фокусира главно върху интереса и възхищението 
към чаената култура на главния герой Хуа Ян. Представени са 
важни елементи на чаената култура през различните периоди, 
от нейното възникване и разпространение – от китайския 
митологичен герой Пангу, разделящ небето и земята, до 
династиите Тан, Сун, Мин и Цин.

богатата история и култу-
ра на Китай.

Съвсем различна от тра-
диционната опера, тя съче-
тава множество артистични 
изразни средства като сим-
фония, танц и сюжетна ли-
ния, с техниката на 3D хо-
лографията.

Прекрасното шоу и та-
лантливото актьорско из-
пълнение са възнаградени 
с бурните аплодисменти на 
публиката и положителните 
професионални оценки. Ко-
ментарът на известни теа-
трални и музикални специа-
листи и на литературни и 
художествени критици е, че 
темата на епичната драма 
е отлично подбрана, а сце-
ничният дизайн е перфект-
но изпълнен. Всички отчи-
тат, че е доста трудно да се 
представи културата на чая, 
обхващаща хиляди години, 
и да се предаде дълбочина-
та на китайската философия 
и естетика под формата на 
музикална драма.

Джао Цон, ръководи-
тел на Китайския нацио-
нален традиционен оркес-
тър отбелязва, че след ка-
то е гледал спектакъла, е 
научил много за култура-
та на чая, добавяйки, че 
е от голямо значение раз-
пространението на нацио-
налната чайна традиция и 
на дълбокия смисъл на ки-
тайската философия и кул-
тура по този високохудо-
жествен начин.

означава природа, хуман-
ност и морал.

Следвайки стъпките 
на Хуа, зрителите се за-
познават с богатите тради-
ции и придобиват знания 
за приготвянето и пиене-
то на чай.

Темата на драматичния 
спектакъл не е просто за 
възникването и развитието 
на чаената култура в Китай. 
Тя възхвалява почитаната 

алкълм Кларк 
от Обединено-
то кралство, 
двукратен но-
сител на „Ос-
кар“, има „ки-

тайска мечта“ - изграждане 
на „мост“ с филми, свърз-
ващи Китай и Запада.

Работейки във филмова-
та индустрия повече от 40 
години, Кларк е пътувал до 
над 80 страни по света, за 
да снима документални и 
игрални филми. През 80-те 
години той посещава Китай 
за първи път. След девет ме-
сеца пътуване и опознава-
не на страната, тя оставя в 
него впечатлението за едно 
„селско и трудно за живее-
не място“.

При завръщането си в 
Китай през 2013 г. за до-
кументален филм за ки-
тайско-американските от-
ношения, той е смаян от на-
стъпилите грандиозни про-
мени. „Извисяващи се не-
бостъргачи, жизнени и енер-
гични градове, усмихнати 

М
Малкълм Кларк: Никоя друга държава не е постигала 
това, което Китай постигна за толкова кратък период

Мин и Цин, когато глав- 
ният герой тръгва на пъ-
тешествие по Пътя на коп-
рината, за да разпространи 
китайската култура на чая 
по целия свят.

Чрез вълненията, пъту-
ването и преживяванията 
на Хуа Ян в различни ис-
торически епохи публиката 
може да разбере същността 
на културата на чая, която 

хилядолетна китайска ци-
вилизация и олицетворява 
националния дух на откри-
тост и приобщаване, който 
пробужда благоговението 
и доверието на хората към 

хора... Страната е почти не-
разпознаваема. Не вярвам 
на очите си“, възкликва то-
гава той. „Възходът на Ки-
тай е най-голямата случва-
ща се история на 21-и век“, 
са думите му в интервю за 
Синхуа, дадено неотдав-
на по повод новия филм, 
в който участва. Филмът 
разказва за големите про-
мени, настъпили в Китай 
след реформата и новата 
политика на отваряне на 

страната към света. „Ни-
коя друга държава не е по-
стигала това, което Китай 
постигна за толкова кратък 
период,“ казва още той. 

Завладян от мисълта да 
покаже на света какво се 
случва в Китай, той решава 
да превърне Шанхай в свой 
дом и оттогава Китай е ос-
новна тема на филмите му.

Денят на премиерата на 
последния му филм съвпа-
да с отбелязване на една 

година от вдигането на 
76-дневната пълна изола-
ция в централния китайски 
град Ухан, силно засегнат 
от COVID-19. Кларк е един 
от онези, които преживяват 
епидемията в града. 

След избухването на 
COVID-19 той и неговият 
екип рискуват и прекарват 
55 дни в Ухан, заснемайки 
документален филм, запис-
вайки сцени от всекидневи-
ето на жителите и борба-
та им с епидемията. Той и 
колегите му са силно впе-
чатлени от бързите и ефек-
тивни мерки за предотвра-
тяване и контрол на епиде-
мията, които Китай пред-
приема. 

„Хората от моя филмов 
екип бяха смаяни и силно 
впечатлени от това, кое-
то Китай направи срещу 
COVID-19. Това е история, 
достойна за уважение и въз-
хищение, която трябва да 
разкажем на света. Прек-
ланяме се пред силата на 
волята и духа на тези хора.“

С широк спектър от ек-
склузивни кадри докумен-
талният филм все още е в 
постпродукция. Кларк се 
надява, че когато бъде за-
вършен, повече хора ще 
признаят приноса на Ки-
тай в глобалната борба сре-
щу COVID-19.

В момента той прави се-
рия от шест епизода, разказ-
вайки за живота на британ-
ски професор в Китай. „Ед-
на снимка струва хиляда ду-
ми“, споделя с усмивка ки-
норежисьорът, отбелязвай-
ки, че ще се постарае да по-
пуляризира на Запад едно 
ново положително отноше-
ние към Китай и обективно 
да покаже през своите очи 
и обектив истината за По-
днебесната империя.

„Това е капка в море-
то, но се надявам, че мои-
те филми могат да накарат 
хората по света да разгледат 
и разберат по-добре Китай и 
да го оценят“, допълва той. 
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

сПорт
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Любомир МИхАйЛОВ

итайският жен-
ски национален 
отбор по футбол 
си запази мяс-
то за Олимпий-
ските игри в То-

кио през юли 2020 г. след 
равенство 2:2 с Южна Ко-
рея в азиатския квалифика-
ционен плейоф, втори мач 
срещу южнокорейките, съ-
общи People‘s Daily Online. 
Мачът се състоя в Суджоу 
в провинция Дзянсу. Фут-
болната звезда на „Желез-
ните рози“ Уан Шуан вка-
ра гол и направи една асис-
тенция в трудния и реша-
ващ за китайките мач, за-
вършил успешно за тях след 
продължение.

„Мачът беше дори по- 
труден, отколкото очаквах. 
Бих искал да благодаря на 
всички мои играчи, че не 
се предадоха, когато изоста-
вахме с 0:2 от южнокорей-
ките. Вярвам, че нашият 
отбор ще става все по-до-
бър щом поддържаме то-
зи висок дух“ – коментира 
главният треньор на Китай 
Дзия Сиуцюен на прескон-
ференцията след мача. 

Китайките влязоха в ма-
ча с 2:1 аванс от първата 
среща между двата отбора. 
В началото южнокорейки-
те обаче направиха плътна 
преса пред вратата си и ус-
пяха да вземат инициати-
вата с нападенията си през 
първото полувреме. 

В 30-ата минута Кан 
Чае Рим успя да се раз-
пише след точно пода-
ване на Чо Со Хюн. То-
ва стана в последната ми-
нута на първото полувре-
ме, когато китайският вра-
тар Пън Шимън отклони 
след корнер удар с глава на 

екинският полу-
маратон, първо-
начално отме-
нен поради пан-
демията, ще се 
възобнови на 24 

април, съобщи Организа-
ционният комитет на го-
лямото спортно събитие в 
китайската столица, цити-
ран от агенция Синхуа. Об-
щото разстояние на полу-
маратона е 21 км, а макси-
малният брой участници е 
10 000 души. 

Състезанието започва 
от площад Тиенанмън и 
завършва в Олимпийския 
парк в северната част на 
столицата. 

Регистрацията започ-
на на 31 март и завърши 
на 4 април. В случай, че 

К

П

„Играчите ми бяха сплотени и изпълниха добре плана като се бориха смело “, каза треньорът  
на китайския национален отбор по футбол Джия Сюидзян. Той изрази надежда за бъдещи  

успехи на отбора, който ще играе на Олимпийските игри в Токио това лято

„Железните рози“ на Китай отиват 
на Олимпийските игри в Токио

Пекинският полумаратон ще 
събере хиляди бегачи през май

южнокорейска нападател-
ка, но не успя да предпа-
зи мрежата си след рико-
шет на топката и автогол 
от крака на китайския за-
щитник Ли Мънгуън.

През второто полувре-
ме треньорът на китайки-
те Дзия промени тактика-
та. Влизането в игра на Янг 
Ман бе повратна точка в 
мача. 

Високата 186 сантиме-
тра централна нападател-
ка на китайките започна да 
контролира повечето дълги 
топки. Така китайският от-
бор успя да изравни резул-
тата и мачът приключи с 
резултат 2:2. С това общият 
резултат от двата мача ста-
на 4:3 за отбора на Китай.

„Единственото нещо, 
което можехме да напра- 

вим на този мач, бе да се 
бием смело. С тази цел 
извърших някои промени 
през почивката. Играчи-
те ми бяха сплотени и из-
пълниха добре плана“, ка-
за Дзия. Моите играчи бя-
ха под силен натиск и съм 
много горд от това, което 
направиха на терена – оце-
ляха до последната мину-
та на мача“. 

Решаващ се оказа уда-
рът на Уан, която стреля 
с ляв крак в долния десен 
ъгъл на вратата. Равният 
резултат от този мач оба-
че даде на китайките общо 
предимство от двата мача 
с южнокорейките и им от-
вори „зелена улица“ към 
Олимпийските игри в То-
кио това лято.

Старши треньорът на 

Южна Корея Колин Бел 
похвали представянето на 
Уан, като заяви, че отбо-
рът му не може да си поз-
воли такъв „играч от све-
товна класа“, който да до-
минира на терена. Въпре-
ки разочароващия резултат, 
треньорът изрази задовол-
ство от играта на негови-
те играчи. 

В женския футбол Ки-
тай е на 15-о място в све-
та, с три места пред Репу-
блика Корея. Пандемията 
COVID-19 направи пътя на 
китайките към Токио доста 
труден и неравен. Мачове-
те в Токио срещу другите 
отбори несъмнено ще бъ-
дат трудни, но треньорът 
Дзия е обнадежден от по-
казаната от неговите със-
тезателки боен дух.

броят на подалите заявле-
ния надвишава установе-
ната квота, тогава според 
протокола на състезанието 
участниците се определят 
чрез жребий, а победители-
те в избора се обявяват в  

началото на април.
В съответствие с из-

искванията за превенция 
на COVID-19 само постоян-
ните жители на Пекин ще 
могат да участват в мара-
тона. За да бъдат допуснати 

до състезанието, те трябва 
да предоставят сертификат 
за отрицателен резултат от 
теста за неуклеинова кисе-
лина, издаден от една от ин-
ституциите в Пекин, която 
редовно провежда съответ-
ните тестове не по-рано от  
21 април.

Този маратон преди епи-
демията бе и с международ-
но участие. Той се  провеж-
да за първи път като пълен 
маратон през 1956 г. Броят 
на участниците в него по-
степенно се увеличава през 
годините от над 1000 до де-
сетки хиляди състезатели. 
През 2016 г. той бе офи- 
циално трансформиран в 
полумаратон. 
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ай-голямото из-
ложение за храни 
и напитки в Азия 
– SIAL China, 
ще се проведе в 
Шанхай от 18 до 

20 май, съобщиха органи-
заторите на пресконферен-
ция в сряда.

Събитието ще се със-
тои в Новия международен  
ЕКСПО център на Шанхай 
върху площ от 180 000 ква-
дратни метра. Близо 4500 из-
ложители ще покажат 300 
хиляди продукта на меро-
приятието, което е разделе-
но на седем тематични зо-
ни, като биоземеделие, функ-
ционална храна и др.

Освен китайските учас-
тници, компании и търгов- 

перата Джухай 
е истински ар-
хитектурен ше-
дьовър. Тя се 
намира на бре-
га на едноимен-

ния остров в провинция Гу-
андун, където Перлената 
река се среща с Южноки-
тайско море. От тук се от-
крива поглед към Хонконг 
и залива Макао.

Силуетът на операта в 
Гуандун има уникални фес-
тонски форми, които пред-
ставляват слънцето и луна-
та и са високи съответно 
90 и 60 метра. 

Двете крила на опера-
та са като покрити с по-
лупрозрачен материал – ле-
ки и хипнотизиращи, те об-
разуват естествен преход 
от сградата към околната 

среда. Целият интериор на 
оперния комплекс също е 
в драматична среда, създа-
дена със светлина. 

Операта Джухай е с 
обща площ на сградата от  
59 000 квадратни метра, 
включително оперна теа-
трална зала с 1550 места, 
многофункционален театър 
с 550 места и театър на от-
крито с 350 места.
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за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. Позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2021 г.
Каталожен № 381

Младите археолози в Сансиндуей
Сред археологическите останки Сансиндуей отново бяха 
направени важни открития. Заслугата за това се дължи 
на работещите тук близо 200 археолози и особено на 
прилежността на младежите под 30 години, които са над 
70% от целия състав. 

Снимка Синхуа

Н
ай-южната ки-
тайска провин-
ция Хайнан за-
сили защита-
та на околна-
та среда и из-

граждането на красиви зе-
лени села през последни-
те години. Селището за 
екологична цивилизация 
Нанцян до град Цьонхай 
е едно от най-представи-
телните.

Ако дойдете тук, ще 
видите динамично село с 
оживени къщи и дворове, 
разположени сред кокосо-
ви палми и вкусни тро-
пически плодове. За хо-
рата, които работят и жи-
веят в забързаните градо-
ве, прекарването на мал-
ко време тук е истински  
релакс.

Агротуризмът или agri- 

tainment (селско стопан- 
ство, плюс развлечения), 
се е превърнал в една от 
най-важните индустрии в 
села като Нанцян.

Хайнан предприема 
всеобхватни действия за 
прилагане на модел за 
екологично развитие, спо-
делиха официалните пред-
ставители на провинция-
та. Град Цьонхай, където 
се намира село Нанцян, 
ускори стъпките си към 
изграждането на красиви 
села, прилагайки различ-
ни планове според мест-
ните условия. 

До момента тук са 
преструктурирани в съ-
ответствие с околната сре-
да 2343 „цивилизовани и 
екологични села“, което 
представлява 88,6% от се-
лата в тази област.

Агротуризмът  
в Хайнан е все  
по-популярен 

Започва Международното 
изложение SIAL в Шанхай

Операта Джухай и открояващите й  
се форми на слънце и луна

“Кралицата 
на цветята” 
във Фуджоу
Тези рози, 
известни като 
“кралицата 
на цветята”, 
цъфтят в 
парка Чатин 
във Фуджоу, 
провинция 
Фудзиен, 
Източен 
Китай, и 
радват 
посетителите

Снимка Синхуа

ски делегации от 33 държа-
ви и региона, сред които Ар-
жентина, Бразилия и ЕС, съ-
що ще се включат в изложе-
нието. ЕС ще бъде почетен 
гост на това събитие.

Форуми за иновации в 
търговията, веригите за дос-
тавки и полезни храни, как-
то и среща на върха за ин-
вестициите са включени в 
програмата на изложението. 


